
KÖZLÖNY
p a r t i u m i

A KIRÁLYHÁGÓMELLÉKI REFORMÁTUS EGYHÁZKERÜLET HIVATALOS LAPJA

XIX. ÉVFOLYAM

7. SZÁM

2009.

OKTÓBER 22.

16 OLDAL
Ára 2 lej

ISSN 1583 - 5782

Jelen vannak: Csûry István helyettes püspök,
Kovács Zoltán fõgondnok, Tolnay István világi fõ-
jegyzõ, Csomay Árpád generális direktor, Fülöp
János, Baracsi Levente, Fazakas Sándor, Sipos Lász-
ló, Kovács Gyula, Tasnádi András, Szekeres Sándor,
Püsök Sándor Csaba, Józsa Ferenc és Czapp István
lelkészi jellegû, dr. Kovács Béla, Halász György,
Fiók Imre, Koszorús István, dr. Vajda Sándor,
Török Ferenc és ifj. Pataki Károly világi
igazgatótanácsosok, Gellén Sándor lelkészi póttag;
valamint tanácskozási joggal: Forró László közigaz-
gatási elõadótanácsos, Salánki Lóránt gazdasági
elõadótanácsos, Vinczéné Pálfi Judit missziói elõ-
adótanácsos, Antal János külügyi elõadótanácsos,
Szûcs Éva katekétikai osztályvezetõ, László Kálmán,
a Presbiteri Szövetség elnöke, Vetési László
szórványügyi elõadó, dr. Anca Tibor egyetemi
lelkész, Tokár Sándor, a teológiai ifjúság
képviselõje. 

Távolmaradásukat igazolták: Sipos Miklós
esperes, Szõnyi Levente lelkészi aljegyzõ, Oláh
Mihály, dr. Székelyszentmiklósi István, ifj. Tolnay
István. 

Nem indokolták távolmaradásukat: Csapó
Ernõ, Pénzes Lajos, Mihály István, Czaholi
Tibor, Csûry Miklós, Varga Károly, Kovács Jenõ,
dr. Zalatnay István, Földesi Márta, Elekes Gyula,
Venter Miklós, Fodor Lajos, Major Andrea, Bara
Csaba, Máthé Edith, Lucza István és dr. Geréb
Zsolt.

Az Igazgatótanács a 250. ének elsõ versének
eléneklésével kezdi el munkálatait, ezt követõen
pedig Vinczéné Pálfi Judit elõadótanácsos tart rövid
áhítatot a János evangéliuma 12 fejezetének 9-11.
verse alapján. 

Szám: 1/2009

Tárgy: Számbavétel

Forró László elõadótanácsos megejti a számba-
vételt. Az Igazgatótanács tagjai közül, a számbavételt
követõen megállapítást nyert, hogy 23 igazgatótaná-
csi tag van jelen, továbbá 5 igazoltan és 16
igazolatlan hiányzó. 

A számbavételt követõen Csûry István helyettes
püspök a jegyzõkönyv vezetésére felkéri Koszorús
Istvánt és Fazakas Sándort, a jegyzõkönyv hitelesí-
tésére pedig Vajda Sándort és Kovács Gyulát.
Helyettes püspök egyúttal felhívja az igazgatótanács
figyelmét, hogy vigyázzunk jobban egymásra, utalva
arra a szomorú tényre, hogy Geréb Miklós igaz-
gatótanácsos az ülés elõtt rosszul lett és korházba
került.

Szám: 2/2009

Tárgy: Az ülés megnyitása – Kovács Zoltán fõ-
gondnok 

Kovács Zoltán fõgondnok megnyitó beszédében
az elmúlt évben tapasztalt néhány negatív jelenségrõl
tesz említést: beolvadás, elnéptelenedés, költségvetési
és erkölcsi-kulturális deficit. Megjegyzi, jó volna, ha
egyházunkat és népközösségünket nem ez jellemezné,
és ehhez mindenkinek sikeres évet kíván. 

Szám: 3/2009

Tárgy: Napirend megállapítása 

Csûry István helyettes püspök a napirend is-
mertetését követõen felkéri a jelenlévõket, hogy
esetleges új napirendi pontok megbeszélésére te-
gyenek javaslatot.

Forró László elõadótanácsos a következõkkel
egészíti ki a napirendet:

1. Kossuth utcai ingatlan ügye
2. Teológiai tartozás 
3. Pályázatok 
4. Ösztöndíjkérelem (elõterjeszti dr. Anca Tibor).

Igazgatótanács a kiegészítésekkel együtt
egyhangúlag elfogadja a napirendet.

Szám: 4/2009

Tárgy: Püspöki bejelentések – Csûry István
helyettes püspök 

1. Helyettes püspök felhívja a figyelmet, hogy a
román állam a kis gyülekezetek megsegítésére a
kongruák megnövelésével szándékszik segítséget
nyújtani. A kis gyülekezetek lelkipásztorai így na-
gyobb kongruákat kapnának. Felhívja a figyelmet
arra is, hogy a lelkipásztorok közül nem mindenki
örül ennek. 

2. Az érmindszenti Ady-szobor ügyében közös
cselekvésre hív fel mindenkit. Ezzel kapcsolatban
Egyházkerületünk Felhívást tett közzé (1. számú
melléklet).

3. A legutóbbi Zsinaton szégyenkeznie kellett az
egyházkerület zsinati tagjainak hiányzása miatt.
Kéri a zsinati tagokat, hogy jelenlétükkel legyenek
aktív munkálkodói a Zsinatnak. 

Tudomásul szolgál

Szám: 5/2009

Tárgy: Közéleti ügyeink – elõterjeszti Csûry
István helyettes püspök

Tõkés László püspök, európai parlamenti kép-
viselõ levelét ismerteti (2. számú melléklet), amely-
ben a nevezett felveti a hogyan tovább kérdését.
Püspök, európai parlamenti képviselõ kéri, hogy
Igazgatótanács foglaljon állást abban a kérdésben:
vállalja-e és támogatjak-e õt az újabb európai képvi-
selõi jelöltségében. Csûry István helyettes püspök
hozzászólásokat és határozati javaslatokat kér e na-
pirendi ponthoz. 

Kovács Zoltán fõgondnok Tõkés László európai
parlamenti jelöltsége mellett foglal állást, és a
püspök helytállásáról beszél, megemlítve a Biblia-
kiállítást, melyre Brüsszelben került sor.

Csomay Árpád generális direktor is támogatja a
jelölést. 

Kovács Béla örömmel támogatja Tõkés Lászlót
ezekben a zûrzavaros idõkben is. 

Forró László elõadótanácsos is támogatja a
jelöltséget, sõt javasolja, kérjük fel Tõkés Lászlót,
hogy továbbra is képviselje egyházkerületünket. A
magyar egység listája jöjjön létre az Európai
Parlament szintjén – javasolja. 

Antal János külügyi elõadótanácsos tolmácsolja
Tõkés László üdvözletét, és javasolja, hogy Igaz-
gatótanács támogassa a közös listán való indulását.

Tasnádi András szerint határozottan
támogassuk Tõkés László jelöltségét, és vigyázzunk
arra, nehogy politikai lavírozások áldozatául essen. 

Vinczéné Pálfi Judit elõadótanácsos is Tõkés
László mellett foglal állást, mondván: a püspök úr
által a Lélek szólalt meg az EU-ban. 

Igazgatótanács megköszöni Tõkés László
püspöknek az eddigi európai parlamenti
képviseletet. Továbbá felkéri, hogy vállalja
erdélyi magyarságunk érdekképviseletét,
valamint a Keresztyén Európa program
megvalósítását.
Igazgatótanács egyhangúlag támogatja a
nemzeti lista összeállítását. 

Szám: 6/2009

Tárgy: Kálvin Év – elõterjeszti Csomay Árpád
generális direktor

Csomay Árpád generális direktor ismerteti a
Kálvin Év 2009. programját. (3. számú melléklet)

A hozzászólásokban Tasnádi András lelkipász-
tor kéri, hogy egy közös kerületi kiadványban sze-
repeljen az, hogy milyen rendezvények lesznek a
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Kálvin Év alkalmával. Emléktábla és plakettek
készíttetését javasolja.

Vetési László szórványügyi elõadó szerint
minden gyülekezetbe küldjenek el a Kálvin Évvel
kapcsolatban egy DVD-anyagot. Elmondja továbbá,
hogy a debreceniek egy filmet készítenek, amit jó
volna mindenhova eljuttatni. Beszél arról is, hogy
egyedül nekünk van Kálvin nevû helységünk, és egy
nagyszabású rendezvény megszervezését javasolja
Együtt Erdélyben címmel.

Vinczéné Pálfi Judit elõadótanácsos az audiovi-
zuális anyagok fontosságáról beszél.

Török Ferenc igazgatótanácsos könyvek és
ismertetõ-füzetek kiadását szorgalmazza a témáról,
mert ezek érthetõbbek mindenki számára.

Szûcs Éva osztályvezetõ is a kiadványok fontos-
ságáról szól, valamint felsorolja az internet által
nyújtott lehetõségeket.

Igazgatótanács egyhangúlag támogatja a
Kálvin Évre elõterjesztett programot. (3.
számú melléklet)  Igazgatótanács tervbe veszi
egy, a Kálvin Évvel kapcsolatos audio-
vizuális anyag elkészítését, amit minden
gyülekezetbe eljuttat.

Szám: 7/2009

Tárgy: Ingatlanhasznosítás – elõterjeszti Forró
László elõadótanácsos 

1. Forró László elõadótanácsos ismerteti a
nagyváradi kis-Lorántffy és a Kossuth utcai
ingatlanok helyzetét. Felkéri Kakucska Mihály
közgazdászt és Gacsályi Istvánt, az EMPORYO
REALTY cég képviselõjét, hogy ismertessék az
ingatlan felújításával és hasznosításával kapcsolatos
elképzelésüket.

Igazgatótanács részérõl elvi jóváhagyásra van
szükség a szerzõdés és az együttmûködés elfogadá-
sára. Az épület rendbetételéhez 3.000.000 eurós
beruházásra van szükség, amit a Egyházkerület nem
tud vállalni. Elkészült egy tizenhat oldalas független
szakértõi vélemény, amit Salánki Lóránt elõadó-
tanácsos ismertet, valamint a megkötendõ szerzõ-
dést is. (4. számú melléklet)

Igazgatótanács egyhangúlag tudomásul
veszi a cég által bemutatott felújítási és hasz-
nosítási tervet. Megbízza Máthé Edith jog-
tanácsost, Forró László közigazgatási elõ-
adótanácsost és Salánki Lóránt gazdasági
elõadótanácsost a megkötendõ szerzõdés el-
készítésével és egyben meghagyja, hogy a
szerzõdést írott formában minden igazgató-
tanácsos kapja meg. A kész szerzõdés az
Igazgatótanács következõ – akár sürgõs-
séggel összehívott – ülésén kerül megbeszé-
lésre.

2. Forró László az egyházkerületi és egyházköz-
ségi ingatlanok turisztikai hasznosítását helyezi elõ-
térbe, ezért javasolja a krasznamihályfalvi üdülõ-
központ, a hadadi Degenfeld-kastély, a hegyköz-
szentmiklósi fürdõ és a szilagynagyfalui Bánffy-kas-
tély hatékony kihasználását, és azok felett egy-
házkerületi felügyelet biztosítását.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja Forró
László javaslatát, miszerint az egyházke-
rületi és egyházközségi ingatlanok turiszti-
kai vagy más jellegû hasznosítása felett az
Egyházkerületnek felügyeleti joga legyen.
Igazgatótanács elvi beleegyezését adja a ki-
rályhágómelléki üdülõközpont, a kraszna-
mihályfalvi üdülõközpont, a hadadi Degen-

feld-kastély, a hegyközszentmiklósi fürdõ és
a szilágynagyfalui Bánffy-kastély hasznosí-
tásával kapcsolatos tárgyalások lefolyta-
tására.

Szám: 8/2009

Tárgy: Költségvetés –– elõterjeszti Salánki Lóránt
elõadótanácsos

Salánki Lóránt elõterjeszti a 2009. év költségve-
tését. (5. számú melléklet)

Elõrebocsátja, hogy a költségvetés-tervezet a
bevételek és kiadások egyensúlyával számol, de
ennek megvalósulása a számításba vett bevételek tel-
jesítésén múlik. A kongruákon túl reméli, hogy saját
bevételi forrásaink is lesznek, bár a világban dúló
gazdasági válság várhatóan kihatással lesz egyhá-
zunk gazdasági életére is. Valószínû, hogy amennyi-
ben fennakadások lesznek a bevételi oldalon, ez a
kiadási oldalon a missziói kiadások, valamint a
teológiai szubvenció rovására fog történni. Erre az
évre fejlesztéseket nem irányoztunk elõ, elsõsorban
a mûködési és fenntarthatósági költségeket részesí-
tettük elõnyben. Amennyiben lesznek pályázati for-
rások, akkor a fejlesztés és beruházás is folytatódik.

Az összevont költségvetés tételei:

BEVÉTELEK:
1. Kerületi járulék 540.000 lej
2. Kiadványok 437.152 lej
3. Államsegély 432.156 lej
4. Bevételek 268.360 lej
5. Pályázatok, adományok 280.000 lej
6. Banki kamatok 20.000 lej
ÖSSZESEN: 1.977.668 lej

KIADÁSOK:
1. Személyi jellegû 845.668 lej
2. Anyagi kiadások 86.000 lej
3. Szolgáltatások 448.000 lej
4. Ingatlanadó 9.000 lej
5. Teológiai szubvenció 263.000 lej
6. Missziói kiadások 276.000 lej
7. Rendezvények 30.000 lej
8. Tagdíjak 10.000 lej
9. Banki terhek 10.000 lej
ÖSSZESEN: 1.977.668 lej

László Kálmán a presbiteri konferencia meg-
szervezésére kér pénzt.

Forró László elõadótanácsos javasolja, hogy a
presbiteri konferenciára a pénzt ki kell gazdálkodni,
és nem a költségvetésbe betenni. Továbbiakban be-
számol a Protestáns Teológiai Intézet költségvetésé-
rõl, valamint az Egyházkerület által folyósított szub-
venció helyzetérõl. Egyházkerület tartozása átment
az egyházi nyugdíjpénztárhoz és azt külön pénzügyi
csomagként kezelve, megfelelõ ütemezéssel kívánja
törleszteni az Egyházkerület. Kéri a Közgyûlést,
hogy hatalmazza fel Csûry István helyettes püspö-
köt, Salánki Lóránt gazdasági elõadótanácsost és
Forró László közigazgatási elõadótanácsost, hogy a
teológiai szubvencióval kapcsolatos kérdéseket rész-
letesen tárgyalják az érintettekkel.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja az
Egyházkerület 2009. évi költségvetését. 
Igazgatótanács ugyanakkor felhatalmazza
Csûry István helyettes püspököt, Salánki
Lóránt gazdasági elõadótanácsost és Forró
László közigazgatási elõadótanácsost, hogy a
Protestáns Teológiai Intézettel és a
Nyugdíjpénztárral megállapodásra jusson a
tartozás és a szubvenció kérdésében.

Szám: 8/2009

Tárgy: Közigazgatási és személyi ügyek –
elõterjeszti Forró László elõadótanácsos 

a. Forró László elõadótanácsos ismerteti, hogy
Arany Sándor mezõbaji lelkipásztor önként le-
mondott a mezõbaji lelkészi állásáról és hat hónapra
fizetés nélküli szabadság jóváhagyását kéri. Nevezett
lelkipásztor e hat hónap alatt gyógyulni akar, és kéri
az Egyházkerület Igazgatótanácsát, hogy rendel-
kezési állományban maradhasson.

Igazgatótanács elfogadja Arany Sándor ön-
kéntes lemondását a mezõbaji lelkészi állás-
ról, és jóváhagyja, hogy 2009 február 1-jétõl
hat hónapon keresztül – gyógyulása érde-
kében – fizetés nélküli szabadságon legyen,
egyszersmind megtartja nevezett lelkipász-
tort lelkészi állományában. A mezõbaji
lelkészi állás betöltésérõl az Egyházmegye
gondoskodik. 

b. Elõterjesztõ a kongruákkal kapcsolatban el-
mondja, hogy átrendezõdött az elosztás szabályozá-
sa. Kisgyülekezetek közül 74 lelkipásztor kaphat
magas kategóriát, ami 30%-ot jelent.

A vallásügyi államtitkárságnak pillanatnyilag
nincs vezetõje. A fejetlenség jellemzi a Bukarestben
folyó munkát. A felterjesztéseket átvették az Állam-
titkárságon, de kérdéses, hogy mikor adnak választ.

Forró László ismerteti a lelkészi fizetések kiszá-
mítására bevezetett rendszert, melyet törvény szabá-
lyoz.

Elõadó javasolja, hogy az Esperesi Kollégium
tárgyalja újra a kérdést. Az alapelv az legyen, hogy
az egyházmegye rendezze a kongrua nélküli lelké-
szeinek a helyzetét.

Tudomásul szolgál

Szám: 9/2009

Tárgy: Pályázati lehetõségek – elõterjeszti
Forró László elõadótanácsos 

Forró László elõadótanácsos a pályázati lehetõ-
ségekre hívja fel a figyelmet. 

Elismerésben részesíti Nagy József feketegyar-
mati lelkipásztort, aki az egyházkerületbõl egyedüli-
ként nyújtott be pályázatot a Fejlesztési Régióhoz
(322. pont, ahol az egyházközségek is pályázhattak).

Elõadótanácsos ismerteti a személyzeti osz-
tállyal kapcsolatos indítványokat és javaslatokat.

Igazgatótanács jóváhagyja Bodnár Lajos bo-
rosjenõi lelkipásztor ösztöndíjkérelmét, vala-
mint a Gustav Adolf Werk Alapítvány gyü-
lekezeti támogatását. (6. számú melléklet)

Több tárgy nem lévén Csûry István püspök-
elnök a gyûlést áldással zárja.

K. m. f. 

CSÛRY ISTVÁN KOVÁCS ZOLTÁN
helyettes püspök fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN FAZAKAS SÁNDOR
világi fõjegyzõ igazgatótanácsos

Hitelesítõk:

VAJDA SÁNDOR KOVÁCS GYULA
igazgatótanácsos igazgatótanácsos
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Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry
István helyettes püspök, Kovács Zoltán fõgondnok,
Csomay Árpád generális direktor, Tolnay István
világi fõjegyzõ, Szõnyi Levente aljegyzõ; továbbá
Varga Károly, Fülöp János, Baracsi Levente,
Fazakas Sándor, Püsök Sándor Csaba, Józsa Ferenc,
Tasnádi András, Sipos Miklós, Sipos László és
Kovács Gyula lelkészi jellegû tagok; Csûry Miklós,
dr. Kovács Béla, Halász György, Geréb Miklós és
Török Ferenc világi igazgatótanácsosok; Gellén
Sándor és Földesi Márta lelkészi póttagok, Venter
Miklós világi póttag; valamint tanácskozási joggal:
Forró László közigazgatási elõadótanácsos, Salánki
Lóránt gazdasági elõadótanácsos, Vinczéné Pálfi
Judit missziói elõadótanácsos, Antal János külügyi
elõadótanácsos, Fodor Lajos katekétikai elõadó,
Bara Csaba, a Gondnokok Kollégiumának elnöke,
László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke, dr.
Geréb Zsolt (PTI), dr. Anca Tibor egyetemi lelkész
és Tokár Sándor, a teológiai ifjúság képviselõje. 

Távolmaradásukat igazolták: Szekeres Sándor,
Oláh Mihály, Fiók Imre, ifj. Tolnay István, Máthé
Edith, Szûcs Éva.

Nem indokolták távolmaradásukat: Czapp
István, dr. Zalatnay István, dr. Székelyszentmiklósi
István, Koszorús István, Csapó Ernõ, Pénzes Lajos,
Mihály István, Czaholi Tibor, ifj. Pataki Károly,
Elekes Gyula, Major Andrea, dr. Vajda Sándor,
Kovács Jenõ, Lucza István és Vetési László.

Vinczéné Pálfi Judit igehirdetését követõen,
Kovács Zoltán fõgondnok köszöntõjével megnyitja
az ülést. Csûry István helyettes püspök üdvözli az
ülés résztvevõit, és köszönetet mond az igehirdetési
szolgálatért.

Szám: 10/2009

Tárgy: Számbavétel

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számbaveszi a jelenlévõket. Megállapítja, hogy 40
szavazásra jogosult igazgatótanácsos közül 24 van
jelen: 16 lelkészi és 8 világi. A tanácskozási joggal
bírók közül 10 tag van jelen. 

Fentiek alapján Csûry István helyettes püspök
megállapítja, hogy az ülés a 359/2009-as számú
meghívó alapján szabályszerûen hívatott össze és
határozatképes. A jegyzõkönyv hitelesítésére felkéri
Baracsi Leventét és László Kálmánt.

Szám: 11/2009

Tárgy: Napirend megállapítása

Csûry István helyettes püspök felkéri az
Igazgatótanács tagjait, hogy tegyenek javaslatot a
napirend kiegészítésére. Igazgatótanács a meghí-
vóban szereplõ napirendet kiegészíti a követke-
zõkkel:

– Lelkészértekezlet javaslata – Püsök Sándor
Csaba elnök

– Külügyi kérdések – Antal János elõadóta-
nácsos

– Forró László közigazgatási elõadótanácsos a
közigazgatási ügyek (meghívó 10. pontja) levételét
kéri a napirendrõl

Igazgatótanács a kiegészítésekkel együtt el-
fogadja a napirendet.

Szám: 12/2009

Tárgy: Püspöki bejelentések – elõterjeszti
Csûry István helyettes püspök

1. Február 6. óta az imahét áldásait tapasztal-
hatjuk. Ez az egyházi misszió különös alkalma, amit
meg kell becsülni.

2. Az elmúlt hónapokban tárgyalásokat
folytatott a közélet jeles szereplõivel, önkormányzati
képviselõkkel, polgármesterekkel stb., valamint
egyházi szinten a Lelkészértekezlet vezetõivel, a
Presbiteri Szövetséggel, de tárgyalt a Johannita
Segélyszolgálattal is.

3. Marosfõn részt vett a Lelkészértekezlet
ülésén. Egyházkerületünkbõl nagyon kevés lelkész
volt jelen. A tanácskozás jó hangulatú, áldásos volt.

Tudomásul szolgál

Szám: 13/2009

Tárgy: Alkotmányozó Zsinat – elõterjeszti
Forró László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László elõadótanácsos elmondja, hogy a
május 22-i debreceni találkozó a Kárpát-medencei
egység helyreállítását tûzte ki célul. Mindez évek
hosszú munkáját vetíti elõre, mire minden egyház-
testet egységes Zsinat irányítása alá lehet vonni.

Egyházkerületünk több területen is képviselteti
magát:

– Ifjúsági misszió
– Belmisszió (Nõszövetség, Presbiteri Szövetség,

gyermekmisszió, diakónia)
– Református cigánymisszió, Partiumi Kórus,

Szilágybagosi Mandolinosok, Diószegi Furulyások
– Média
Ezekre az alkalmakra várjuk a gyülekezetek

minél hamarabbi jelentkezését. 

Hozzászólások:
Varga Károly lelkipásztor neheztel a dátum kö-

rültekintés nélküli kiválasztása miatt. Azon a
hétvégén sok gyülekezetben konfirmációra készül-
nek, így nem vehetnek részt a rendezvényen. Így õ
maga sem.

Tõkés László püspök elmondja, hogy az Alkot-
mányozó Zsinat célkitûzéséért egyházkerületünk
már 1990 óta harcol – az egyetemes református egy-
ház elvéért. Ezt a Magyarországi Református Egyház
mindvégig gátolta, amíg Hegedûs Loránt egykori
dunamelléki püspököt le nem váltották. Amíg mi
küzdöttünk az egységesítésért, addig minket revizio-
nizmussal vádoltak. Metternichi fordulat állt be:
„Amit nem tudsz megakadályozni, annak állj az élé-
re.” Bölcskey püspök úr „lehúzta a vizet a halak-
ról”: vértelen puccsot hajtott végre. Ami május
22-én Debrecenben lesz, jó ügy, de történelem-
hamisításon alapul. Létrejön a Magyar Egyetemes
Zsinat, a PR-jellegû. Minket pedig úgy terelgettek
ide be, mint a juhokat az akolba. Furcsa helyzet állt
elõ, jó képet kell vágni hozzá. Ügyeljünk arra, hogy

ne járuljunk hozzá a történelemhamisításhoz. A
küldöttek lecserélésének kérdése is üzenet: a
bizalmatlanság jele az Esperesek Kollégiumának
részérõl.

A küldöttek listájának megvitatása:

Csûry István helyettes püspök elmondja, hogy
a zsinati tagságunk nagyon gyenge. Az eddigi
üléseken fõleg a világi tagok mindig hiányosan
jelentek meg (mondhatni: csõdhelyzet alakult ki). A
Tanácskozó Zsinat nem tud operatívan mûködni,
életképtelen, és nem képes talpra állni.

László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke
beszámol arról, hogy az anyaországi szövetség nyo-
mást gyakorol rájuk, és így nem tudják milyen állás-
pontra jussanak. 

Tõkés László nehezményezi, hogy egyházkerü-
letünk tagjait kiutasították a delegációból. Értük
szolidaritást kell vállalni.

1. Igazgatótanács kifejezi nagyrabecsülését
és köszönetét a Magyarok Világszövetsége és
az Egyetemes Zsinat eddigi szolgálatáért. Az
1990-ben elkezdõdött folyamatot – miszerint
egységesíteni kell a magyar református egy-
házat – üdvözli és támogatja.

2. Igazgatótanács meghatározza az Alkot-
mányozó Zsinat tagjait: az eddigi Tanács-
kozó Zsinat megválasztott tagjai (lelkészi- és
világi tagok). Hiányzás esetén helyüket az
Egyházkerület Elnökségének tagjai pótolják.

3. Igazgatótanács kifejezi az eredeti dele-
gátusok iránti bizalmát, akiket az Esperesek
Kollégiuma nem támogatott.

Szám: 14/2009

Tárgy: Kálvin Év – elõterjeszti Csomay Árpád
generális direktor.

Csomay Árpád beszámol a Kálvin Év keretében
megszervezett eddigi rendezvényekrõl, és tájékoz-
tatja  Igazgatótanácsot a további programokról. A
jubileumi év keretében minden szervezetünk és szö-
vetségünk (ifjúság, nõszövetség, presbiteri szövetség
stb.) kiveszi részét a programokból.

Forró László elõadótanácsos jelzi, hogy egyház-
kerületünk egy Kálvin-emlékplakettet készíttet,
amit a templomok falán lehet elhelyezni és felavatni
az év során. Kéri a gyülekezetek jelentkezését, fel-
iratkozását.

Tasnádi András lelkipásztor megemlíti, hogy
Nagybánya-Újváros is szeretne szeptember–október
hónapok folyamán egy kórustalálkozót szervezni,
amelyen hitvalló énekekkel emlékeznek Kálvinra.

Tõkés László megemlíti, hogy Gergely István,
kolozsvári képzõmûvész is készített Kálvin-plakettet.
Esetleg ebbõl is lehet rendelni. Javasolja továbbá,
hogy minden gyülekezetben legyen legalább egy
rendezvény a Kálvin Év kapcsán. Kisebbségi
helyzetünkre való tekintettel, ezeken a rendezvé-
nyeken hangozzék el Kálvin ellenállási elve:
„Istennek kell inkább engedni, hogynem az embe-
reknek” (ApCsel 5,29).

JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2009. április 24-én Nagyváradon,

az Igazgatótanács rendes ülésén, a PKE Bartók termében
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1. Igazgatótanács elfogadja Csomay Árpád
bejelentéseit, örvend annak, hogy sokrétû és
sokszínû programok voltak és lesznek a
Kálvin Év keretében.
2. Igazgatótanács javasolja, hogy minden gyü-
lekezetben szervezzenek legalább egy
Kálvinra emlékezõ programot (vonják be az
ifjúságot, nõszövetséget, gyermekeket,
presbitereket). Ezek a rendezvények tûzzék
zászlajukra Kálvin vezérigéjét: „Istennek kell
inkább engedni, hogynem az embereknek”.

Szám: 15/2009

Tárgy: Püspöki bejelentések, közlések – elõter-
jeszti Tõkés László püspök

1. Gencsi ügy: Tõkés László püspök beszámol
arról, hogy befejezõ szakaszához érkezett az ügy.
Hétfõn hálaadó istentiszteletet tartottak a faluban.
Immár rendezõdni látszik a helyzet. Nehezményezi
a Bihari Naplóban megjelent cikket, amely beszá-
mol a Bihari Egyházmegye Közgyûlésérõl, ahol
Bereczki András lelkipásztor azt mondta, hogy a
gencsi ügy árt az egyház hírnevének. Tõkés László
ezzel szemben azt vallja, hogy a döntõ fontosságú
ügyeket nem lehet szó nélkül hagyni (ilyen volt a
sportpálya ügye is). Sokszor a kis ügyeken múlnak a
nagy ügyek. Ha mi nem hiszünk az igazságban,
akkor erkölcsileg összeomlunk.

2. CE Szövetség kérdése: Egyre gyakrabban
jelenik meg rendezvényeivel templomainkban a CE
Szövetség. Vigyázni kell velük. Ne engedjük õket,
hogy õk irányítsanak minket. Amíg a CE Szövetség
nem rendezi egyházunkkal való viszonyát, nincs mit
keressenek templomainkban, csupán mint igehall-
gató keresztyének.

3. EP-választás: Tõkés László megköszöni Igaz-
gatótanácsnak, hogy ezúttal is támogatja az EP-vá-
lasztáson. Ezúttal létrejött a Magyar Összefogás lis-
tája. Nem úgy történt, ahogy szerettük volna, hanem
olyan békét kötöttünk, amilyet lehetett. Kéri az
Igazgatótanács további támogatását, és bízik abban,
hogy ez a lista nagyobb békességet és megegyezést
szül a gyülekezetekben.

4. A magyar nyelv éve 2009: Kazinczy Ferenc
nyelvújítóra emlékezve figyeljünk oda ezen rendez-
vényekre is.

5. Presbiter-választás 2009: Az esedékes vá-
lasztások alkalmával vigyázzunk arra, hogy ne
„napraforgó” vagy „bólogató János” típusú
presbitereket válasszanak a gyülekezetek, hanem
hithû reformátusokat.

Tudomásul szolgál.

Hozzászólások:
Püsök Sándor Csaba értetlenségét fejezi ki

amiatt, hogy a Bihari Egyházmegye Közgyûlésén a
világi sajtó képviselõje is megjelent (a Bihari Napló
munkatársa). Javasolja, hogy a jövõben válogassák
meg az újságokat és azok munkatársait, akik
jelentést írnak egyházi eseményeinkrõl.

Vinczéné Pálfi Judit missziói elõadótanácsos
osztja Püsök Csaba véleményét. Szerinte nem kel-
lene beengedni a világi sajtót ezekre a gyûlésekre,
mert csak a rosszat látják, és a maguk szája íze sze-
rint értelmezik a mi ügyeinket.

Varga Károly az egységes EP-lista kapcsán azt
vallja, hogy akkor lesz igazán eredményes, ha a
megbékélés minden szinten megvalósul. Tõkés
Lászlót kövessék meg az RMDSZ vezetõi az omi-
nózus szatmári kongresszuson ért sérelmeiért. To-
vábbá helyi szinten „szálljanak le” azokról a lelké-
szekrõl, akik ellen hadjáratot indítottak (pl. Koltó,
Érsemjén, Paptamási).

Kovács Zoltán fõgondnok megemlíti, hogy hol-
nap RMDSZ Kongresszus lesz Kolozsváron, ame-
lyen – megbízatása esetén – vállalja, hogy az Igazga-
tótanács javaslatait, kérését továbbítja az RMDSZ
felé. Ha a megbékélés útjára léptünk, akkor valóban
szükség van a régi sérelmek megbocsátására.

Fülöp János beszámol az érsemjéni helyzetrõl.
Az ellene felhozott vádakat elõbb egyházmegyei,
majd egyházkerületi fegyelmi bizottság vizsgálta ki.
Amennyiben bármiben vétkesnek találják, vállalja
annak következményeit, de amennyiben ártatlan, ott
marad a gyülekezetben.

1. Igazgatótanács egyhangúlag megbízza Ko-
vács Zoltán fõgondnokot, hogy képviselje
egyházkerületünk érdekeit az RMDSZ ko-
lozsvári Kongresszusán. Vesse fel a megbé-
kélés és az összefogás széles körû megvaló-
sítását, és kérje az RMDSZ állásfoglalását ez
ügyben.
2. Igazgatótanács azzal a megkereséssel for-
dul az RMDSZ felé, hogy ahol politikai meg-
különböztetés folyik bizonyos lelkipász-
torokkal szemben (pl. Koltó, Érsemjén, Pap-
tamási), keressék a helyi megbékélés útját.
3. Igazgatótanács megbízza az Egyházkerület
Elnökségét, hogy bocsásson ki mértékadó
körlevelet az EP-választás kapcsán.

Szám:16/2009

Tárgy: Ingatlanhasznosítás – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László az egyházkerület által visszaszer-
zett Kossuth utcai ingatlan bérbeadásáról szól. Meg-
született a szerzõdés-tervezet, amelynek értelmében
a magyarországi vállalkozó (a bérlõ) 49 + 50 évre
szeretné bérbe venni. Az épületet saját költségén fel-
újítaná, majd irodahelyiségeket és lakásokat ala-
kítana ki bennük. A felújítások ideje alatt egyházke-
rületünknek azt a bért fizetné, amit a jelenlegi bér-
lõk fizetnek, a felújítás után 5 euro/négyzetméteres
áron fizetné számunkra a bért. A tervezet szerint a
felújítás idõtartama 30 hónap lenne. A szerzõdés-
tervezetet minden igazgatótanácsos kézhez kapta.

Hozzászólások:
Tõkés László szerint nem vagyunk olyan

gazdagok, hogy naponta ingatlanokat adjunk-
vegyünk-hasznosítsunk. Alig jutottunk hozzá ezen
ingatlanokhoz, és máris kiadjuk a kezünkbõl azok
hasznosítását, pedig a jövõre nézve még egyházkerü-
letünknek is szüksége lehet ezekre a helyiségekre.
Reménység szerint akár a Missziói Ügyosztály bõ-
vülhet ki olyannyira, hogy átköltözne irodáival ebbe
az ingatlanba. Nem szabad beáldoznunk az épületet
az egyházfenntartás alapjába.

Kovács Béla véleménye szerint az ingatlan
hasznosítása fontos, és áttekintve a szerzõdés-terve-
zetet, az pontosan és gondosan állították össze.

Venter Miklós azt kérdezi: mi történik akkor,
ha ez a cég csõdbe megy? Mi lesz azzal a pénzzel,
amit már befektettek?

Forró László válaszol a Venter Miklós által fel-
tett kérdésekre. A cég egy 3 millió eurós összeget
helyez el egyházkerületünk számlájára bankgaran-
ciaként. Így nem fenyegeti egyházkerületünket sem-
miféle veszély.

Kovács Zoltán véleménye, hogy ez az ingatlan-
hasznosítás egy új út, amivel kapcsolatban nem cso-
da, hogy vannak kételyeink. A tény az, hogy egyház-
kerületünknek pénzre van szüksége a létfenntartás-
hoz, miközben a visszakapott épületet sürgõsen fel
kell újítani. Erre viszont önerõbõl képtelenek va-
gyunk. Jó dolog ez a bérbeadás, mert nemcsak az

épületet újítják fel nekünk, hanem a jövõben bért is
fizetnek a helyiségekért.

1. Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja a
Királyhágómelléki Református Egyházkerü-
let tulajdonában levõ nagyváradi, Kossuth
utcai ingatlan bérbeadását.
2. Igazgatótanács 5 tagú bizottságot nevez ki,
akik részt vesznek a szerzõdéskötési tárgya-
lásokon: Forró László, Salánki Lóránt,
Máthé Edit, Emõdi Tamás és Tasnádi
András.
3. Igazgatótanács az ingatlan bérleti díját (5
euro/m2) név szerinti szavazáson, 2 tartóz-
kodással elfogadja.

Szám: 17/2009

Tárgy: A Szatmári Református Gimnázium
ügye – elõterjeszti Tolnay István tanügyi elõadóta-
nácsos

Tolnay István beszámol arról, hogy a Reformá-
tus Gimnázium által visszakapott belvárosi iskola-
épület körül hosszas viták zajlottak. Annak átadása
és kiürítése nehézségekbe, ellenállásba ütközött.
Miközben a Református Gimnázium képviselõi fel-
ajánlották a testvéri megegyezés lehetõségét, az épü-
letek megosztását, addig a Kölcsey Gimnázium
vezetõsége nem akart osztozkodni az épületeken,
osztályokon: egyedül akart maradni az épületben, és
nem hajlandó kiköltözni.

1. Igazgatótanács egyhangúlag visszautasítja
a sajtóban megjelent azon egyházellenes írá-
sokat, amelyek szívtelenséggel vádolják Egy-
házunkat.
2. Igazgatótanács kimondja, hogy a Kölcsey
Ferenc Fõgimnázium a 2009–2010-es tanév
végéig használhatja a mi épületünket, azt kö-
vetõen pedig el kell hagynia azt.
3. Igazgatótanács megbízza Sipos Miklós es-
perest egy ezzel kapcsolatos állásfoglalás
megalkotásában.

Szám: 18/2009

Tárgy: Az Ecclesia kft. ügye – elõterjeszti
Salánki Lóránt gazdasági elõadótanácsos

Salánki Lóránt beszámol arról, hogy az Ecclesia
kft által mûködtetett vállalkozások (egyetemi kávé-
zó, cukrászda, könyvesbolt) veszteségesek voltak az
elmúlt években. Évrõl évre arról számolnak be, hogy
csökken a forgalom és növekednek a költségek.
Ebbõl adódóan mûködési nehézségeik vannak. Ez
így nem mehet tovább, nem nézhetjük tétlenül azt,
hogy Nagyvárad belvárosában ennyire veszteséges
legyen ingatlankihasználtságunk.

Hozzászólások:
Kovács Zoltán hiányolja, hogy a könyvesbolt

alkalmazottai nem járnak ki „portékáikkal” vidékre,
falunapokra, miközben más könyvkiadók hatalmas
standokat állítanak fel. A mi könyveinket is lehetne
népszerûsíteni ilyen alkalmakon.

Püsök Sándor Csaba szerint egyházunk sokszor
túl engedékeny. Nem szabad könnyelmûnek lenni,
fõleg gazdasági ügyekben. Következetességet kell
gyakorolni, és ami nem megy, nem kell erõltetni.

László Kálmán szerint 5-6 éve folyik a köny-
vesbolt és a cukrászda veszteséges mûködése. Ideje
pontot tenni az ügy végére.

Forró László elmondja, hogy a könyvesbolt há-
rom alkalmazottja közül már csak kettõ maradt al-
kalmazásban, miután Muhari Istvánt nyugdíjazták.
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1. Igazgatótanács egyhangúlag jóváhagyja az
egyetemi kávézó megszüntetését, annak he-
lyiségét pedig bérbe adja más célra.
2. Igazgatótanács elrendeli, hogy a könyves-
bolt három alkalmazottjából csak kettõ marad-
jon, és hosszabb nyitvatartással üzemeljen.
3. Igazgatótanács elfogadja, hogy a könyves-
bolt és a cukrászda magánvállalkozásban
mûködjön tovább, egyházkerületünk pedig
bérleti díjat kapjon a helyiségekért. A jövõ-
ben pedig nem járul hozzá semmilyen mû-
ködési költség fedezéséhez.
4. Igazgatótanács három tartózkodással elfo-
gadja, hogy a jelenlegi alkalmazottaknak egy
évre bérbe adja az ingatlanokat az általuk
mûködtetett magánvállalkozás folytatására.

Szám: 19/2009

Tárgy: Lelkészértekezleti ügyek – elõterjeszti
Püsök Sándor Csaba, a Lelkészértekezlet elnöke

Püsök Sándor Csaba elmondja, hogy az Aradon
tartott lelkészértekezleti vezetõségi ülésen arról
esett szó, hogy a lelkészek fizetését egységesíteni
kellene egyházkerületi szinten. Ne legyenek nagy

eltérések egyházmegyénként és gyülekezetenként. A
fizetési sávokat határozzuk újra meg, és azok legye-
nek kötelezõek.

Igazgatótanács elfogadja, hogy a lelkipászto-
rok fizetését egységes fizetési sáv szabá-
lyozza, és ez kötelezõ érvényû legyen min-
den egyházmegyében.

Szám: 20/2009

Tárgy: A Temesvári Népfelkelés 20. évfor-
dulója – elõterjeszti Antal János külügyi elõ-
adótanácsos

Antal János elmondja, hogy az 1989-es népfel-
kelés 20. évfordulójára méltóképpen kell megemlé-
keznünk. E tekintetben fontos célkitûzésünk kell
legyen a temesvári Új Ezredév Református Központ
építésének folytatása, esetleges befejezése. Ezért a
Kultuszminisztériumhoz fordultak segítségért, és
ígéretet kaptak arra, hogy egy sürgõsségi kormány-
rendelettel támogatást fognak nyújtani az építkezés
folytatásához.

Egy állandó kiállítás is készülõben van: Te-
mesvári Memento címmel.

Igazgatótanács támogatja a Temesvári
Népfelkelés 20. évfordulója alkalmából ter-
vezett programok megrendezését, és tervbe
veszi, hogy december 18-án kihelyezett
ünnepi ülést szervez Temesváron.

Több tárgy nem lévén Csûry István helyettes
püspök áldással bezárja az  ülést.

K. m. f.

TÕKÉS LÁSZLÓ CSÛRY ISTVÁN
püspök helyettes püspök

KOVÁCS ZOLTÁN
fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN SZÕNYI LEVENTE
világi fõjegyzõ lelkészi aljegyzõ

Hitelesítõk:

BARACSI LEVENTE LÁSZLÓ KÁLMÁN
lelkészi tag világi tag

Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry
István helyettes püspök, Kovács Zoltán fõgondnok,
Tolnay István világi fõjegyzõ, Szõnyi Levente
aljegyzõ, Csomay Árpád generális direktor, Sipos
István, Sipos Miklós, Gellért Gyula, Seres Géza,
Fazakas Csaba esperesek, Baracsi Levente, Tasnádi
András, Korda Zoltán, Varga Károly, Fodor Lajos,
Fórizs Károly, Rákosi Jenõ, Boros István, Kovács
Gyula, Czapp István, Gellén Sándor, Képíró Gyula
(Kovács Sándor helyett), Fülöp János, Csáki József
Gedeon, Székely István, Botos András, Veres
Kovács Attila, Szatmári-Gergely Elemér (Szekeres
Sándor helyett), Földesy Márta, Józsa Ferenc, Szûcs
András Ottó, Fehérvári Gyula és Püsök Sándor
Csaba lelkészi jellegû tagok; továbbá dr. Kovács
Béla, Geréb Miklós, Nagy József, Tóth András
(Márkus László helyett), Venter Miklós (Czinczér
Attila helyett), Halász György, Elekes Gyula, Fiók
Imre, Gergely István, Lõrincz Lajos, László
Kálmán, Tarr András (Szilágyi Béla helyett), Varga
Imre, Csûry Miklós, Gyapai Sándor, Pénzes Lajos,
Kozma Gyula, Komádi Sándor, Torkos János és dr.
Székelyszentmiklósi István világi tagok. 

Az Intézmények képviselõiként jelen vannak:
dr. Geréb Zsolt, Szabó Zsuzsanna és Kovács Irénke.
Tanácskozási joggal bíró tagok: Salánki Lóránt,
Forró László, dr. Hermán M. János, Antal János,
Vinczéné Pálfi Judit elõadótanácsosok, Máthé Edith
jogtanácsos és Szûcs Éva katekétikai osztályvezetõ. 

Távolmaradásukat igazolták: Koszorús István,
dr. Vajda Sándor, Nagy Sándor esperes, Lukács Jó-
zsef esperes, Czaholi Tibor, ifj. Pataki Károly, Oláh
Mihály, ifj. Tolnay István, Dobai Zoltán, Kovácsné
Papp Ibolya, Lucza István és Bogya Kis Mária.

Nem indokolták távolmaradásukat: Bogdán
Zsolt, Bara Csaba, Pesti János, Gáti Dezsõ, Csapó
Ernõ, Keresztes N. Imre, Mihály István, Sipos Lász-
ló, Kiss Miklós, Nagy Mihály, Kajtár Árpád, Lukács
Sándor, B. Kovács Lajos, Cseke Attila, Török

Ferenc, Somogyi Berta, Demjén Attila, Szabó Árpád,
dr. Zalatnay István, Lovas Józsefné, Szilágyi Éva, dr.
Anca Tibor, Major Andrea, Tokár Sándor és Vetési
László.

Dr. Hermán M. János elõadótanácsos az
Mt 15,21-28 versei alapján tartott igehirdetését
követõen Csûry István helyettes püspök megköszöni
a szolgálatot, majd köszönti a közgyûlés tagjait,
eredményes munkát kívánva mindnyájuknak.

Szám: 1/2009

Tárgy: Számbavétel

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számba veszi a jelenlevõket. Megállapítja, hogy 92
szavazásra jogosult tagból jelen van 59, hiányzik 23
(ebbõl 8 igazoltan). 

Fentiek alapján Csûry István helyettes püspök
megállapítja, hogy az ülés az 520/2009-es számú
meghívó alapján szabályszerûen hívatott össze és
határozatképes. A jegyzõkönyv hitelesítésére felkéri
Korda Zoltán lelkészi és dr. Kovács Béla világi
tagokat.

Szám: 2/2009

Tárgy: Napirend megállapítása

Csûry István helyettes püspök felkéri Köz-
gyûlés tagjait, hogy tegyenek javaslatot a napirend
kiegészítésére. Közgyûlés a meghívóban szereplõ
napirendet kiegészíti a következõkkel:

Geréb Miklós – a Krasznamihályfalvi Refor-
mátus Egyházközség beadványa; a hadadi De-
genfeld Egyházi és Kulturális Központ beadványa

Forró László – az Erdõdi Református
Egyházközség anyaegyházzá minõsítésének ügye; a
presbiter-választás ütemtervének összeállítása; a
teológiai beiskolázás létszámának megállapítása;
Balogh Barnabás kérése; Érsemjén új temp-
lomépítésének ügye

Tõkés László – kéri az EP-választások kiérté-
kelése tárgysorozati pont elhalasztását

Dr. Hermán M. János – a lelkipásztorok tovább-
képzése; a PKE népszerûsítése.

Közgyûlés a kiegészítésekkel együtt elfo-
gadja a napirendet.

Szám: 3/2009

Tárgy: Püspöki jelentés – elõterjeszti Csûry
István helyettes püspök (1. számú melléklet)

Csûry István helyettes püspök az ApCsel 12,8
versének felolvasásával kezdi jelentését. Péternek a
börtönbõl való csodás szabadulását emeli ki,
amelynek mai üzenete: nincs az a válság, mélység,
ahonnan ne lenne szabadulása azoknak, akik Isten
gyermekei.

Jelentésében megemlékezik a 2008-ban elhunyt
lelkipásztorokról: Lugosi Mihály (Élesd), Kovács
József (Arad), Elekes Árpád (Karánsebes).
Emléküknek a Közgyûlés egy perces néma csenddel
adózik. A továbbiakban felsorolja a nyugdíjba
vonult lelkészek névsorát is.

A püspöki jelentés kitér egyenként az
egyházmegyék elmúlt évi eseményeire, helyzetére:

A Nagybányai Református Egyházmegye jelen-
tésében meglepõnek tûnt a „növekedés” szava.
Több gyülekezetben az elõzõ évekkel ellentétben
nem apadás, hanem gyarapodás állapítható meg. Az
egyházmegye pénzügyi egyenlege: 393.500 lej (ez
22,35 lej/lélek).

JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2009. június 19-én Nagyváradon,

az Egyházkerületi Közgyûlés rendes ülésén
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A Szatmári Református Egyházmegye is el-
mondhatja, hogy néhány gyülekezetében növekedés
tapasztalható. A szomorú viszont az, hogy a házasság-
kötések száma 100-zal csökkent az elõzõ évhez ké-
pest. A megkötött házasságok között 92 tiszta refor-
mátus pár, 114 vegyes pár. Az egyházmegye pénz-
ügyi egyenlege: 391.609 lej (ez 16,80 lej/lélek).

A Nagykárolyi Református Egyházmegye lélek-
száma 103 lélekkel csökkent. Felvetették a lel-
kipásztorok egymás közötti csereszolgálatát, hogy
ezáltal is megélénkítsék a gyülekezet életét. Sok he-
lyen ugyanis elmarad a vasárnap délutáni isten-
tisztelet. Ezen kellene változtatni, javítani.

Az Érmelléki Református Egyházmegye jelen-
tésébõl is kitûnik a vasárnap délutáni istentisz-
teletek problémája. A pénzügyi egyenlege: 558.740
lej (ez 26 lej/lélek).

A Bihari Református Egyházmegye a leg-
nagyobb az egyházkerületben. Egyedülállóan végzi
a rádiós szolgálatot Nagyváradon és környékén.
Pénzügyi egyenlege: 1.468.346 lej (ez 45 lej/lélek).

Az Aradi Református Egyházmegye hosszú
évek óta elõször pozitív statisztikával zárt. 19
lélekkel többen vannak, mint elõzõ évben. Ez nem a
születések számának növekedésébõl fakad, hanem a
családok beköltözésébõl. Sok a kicsi gyülekezetek
száma, ahol érdekes módon az tapasztalható, hogy
miközben kevés az egyházfenntartói járulékból
befolyt összeg, nagy a perselypénzek összege.

A Temesvári Református Egyházmegye 221
lélekkel apadt az elmúlt évben. Nagymértékû az
asszimiláció és a vegyes házasság. Pénzügyi egyen-
lege: 1.227.081 lej (190 lej/lélek).

A Zilahi Református Egyházmegye csupán 30
lélekkel lett kevesebb, így ma összesen 21.630
lélekbõl áll. Az elmúlt év a Biblia Éve volt, amelynek
keretében számos rendezvényt szerveztek minden
korosztály számára. Pénzügyi egyenlege: 647.921
lej (ez 30 lej/lélek).

A Szilágysomlyói Református Egyházmegye
147 lélekkel apadt az elmúlt évben. Szomorú
statisztikai tény az, hogy az istentiszteletek
látogatottsága sok gyülekezetben 20% alá esett, ami
nem volt jellemzõ eddig a Szilágyságra. Pénzügyi
egyenlege: 700.228 lej (ez 34,50 lej/lélek)

Az egyházmegyék pénzügyi egyenlegét
figyelembe véve az látható, hogy mindenhol
többlettel zártak a megyék. Az, amit mi egyenlegnek
nevezünk, tulajdonképpen „felesleg”, „szent
felesleg”. Meg kell keresnünk és találnunk a
megoldást ara, hogy az önfenntartás határán álló
kisgyülekezeteket ebbõl a feleslegbõl segítsük ki. Ha
mindenki odaszánná szent feleslegébõl a 10%-ot a
kicsi gyülekezetek javára, sok probléma megol-
dódna.

Hozzászólások:
Dr. Geréb Zsolt szerint a püspöki jelentés sok

elõremutató adatot tartalmaz, s ezzel új feladatokat
jelöl ki egyházunk számára. Csûry István püspöki
szolgálatát méltatja, amirõl õ maga nem számolt be
szerénysége miatt.

Tõkés László püspök hiányolja Csûry István
püspöki jelentésébõl a szolgálati útjait,
konferenciáit, találkozóit, egyéb útjait.

Csûry István helyettes püspök elmondja, hogy
42 gyülekezetben szolgált az elmúlt évben. Ezen
kívül elõadást is tartott, képviselte egyházkerüle-
tünket rangos egyházi és közéleti eseményeken.
Részt vett Tõkés László EP-választási kampányában.
A külföldi kapcsolatok ápolása során legutóbb
Kanadában vett részt szolgálati körúton.

Dr. Hermán M. János megemlíti, hogy
megalapították a Méliusz Juhász Péter Egyesületet,
amely a lelkipásztorok továbbképzését szervezi, és
ebben nagy segítséget kaptak Csûry István szolgála-
tán keresztül a kanadai reformátusoktól.

Tõkés László zárszóként elmondja, hogy Csûry
István másfél éves eddigi helyettes püspöki
szolgálata példaértékû, figyelemreméltó és erõn
felüli volt.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a püspöki
jelentést.

Szám: 4/2009

Tárgy: Missziói jelentés – elõterjeszti Csomay
Árpád generális direktor (2. számú melléklet)

Csomay Árpád generális direktor jelentése
egyházkerületünk lelki életérõl számol be. Az
igehirdetés szolgálata rendszeres minden gyüleke-
zetben. A lelkipásztorok hol alkalmi, hol Biblia-
olvasó kalauz szerinti Igébõl szolgálnak. Vannak
kátémagyarázatos, gyermek- és ifjúsági istentisz-
teletek is. Komolyan kell venni a bibliaórákat, mert
ezeken közvetlenül lehet beszélgetni a hívekkel. Az
Egyetemes Imahetet a legtöbb gyülekezetben meg-
tartották, vendégszolgálatokkal és ökumenikus jel-
leggel. Egyházmegyénként beszámol a missziói je-
lentésekrõl, sikerekrõl és kudarcokról.

Elõterjesztõ javasolja a következõket:
a. nagyobb figyelmet kell szentelni a gyermek-

és ifjúsági missziónak
b. el kell kezdeni (vagy ahol már elkezdõdött,

ott folytatni kell) a presbiterek képzését
c. jobban meg kell becsülni a Nõszövetséget és

munkáját
d. szorosabb együttmûködést kell biztosítani a

lelkészek és vallástanárok között
e. a konfirmációi oktatás két éves legyen min-

denhol
f. a nyári gyermek-bibliahét mintájára felnõt-

teknek is tartsunk bibliahetet

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a missziói
jelentést.

Szám: 5/2009

Tárgy: Lelkészértekezleti jelentés – elõterjeszti
Püsök Sándor Csaba, lelkészértekezleti elnök.
(3. számú melléklet)

Püsök Sándor Csaba az ApCsel 5,20 versét idéz-
ve kihangsúlyozza, hogy az Úr mindig megszaba-
dítja Igéjének hirdetõit, és új lehetõséget biztosít
számukra a szolgálatra.

Jelentésében beszámol a Lelkészértekezlet ta-
valyi munkájáról, a sikeres és áldásos konferenciák-
ról, amelyeken részt vettek határon innen és túl.

A Lelkészértekezlet kéri a Közgyûlést, hogy
hagyja jóvá idei választási ütemtervét, mely szerint
az idén megválasztott egyházmegyei lelkészértekez-
leti elnökök mandátuma 2009–2013 között tartson.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a lelkész-
értekezleti jelentést, és jóváhagyja a 2009.
évi egyházmegyei és egyházkerületi lelkész-
értekezleti választási ütemtervet az alap-
szabály I. fejezet 4. cikkelye értelmében a
2009–2013 idõszakra, azaz négy évre szóló
megbízatásra.

Szám: 6/2009

Tárgy: Nõszövetségi jelentés – elõterjeszti Csomay
Árpád generális direktor.  (4. számú melléklet)

Bogya Kis Mária nõszövetségi elnök igazolt tá-
vollétében jelentését Csomay Árpád olvassa fel a

Közgyûlés elõtt. A jelentés – statisztikai adatokkal
alátámasztva – bizonyságot tesz az asszonyok áldásos
tevékenységérõl, sikeres konferenciáikról és talál-
kozóikról. 

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a nõszö-
vetségi jelentést.

Szám: 7/2009

Tárgy: Presbiteri Szövetség jelentése – elõter-
jeszti László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke
(5. számú melléklet)

László Kálmán beszámol a Szövetség 2008. évi
tevékenységérõl, a sikeresen megszervezett Kárpát-
medencei Presbiterkonferenciáról, a presbitériu-
mok szolgálatáról. Sajnálatosnak tartja, hogy egy-
házkerületi szinten nem sikerült a presbiterképzést
beindítani. Örömmel számol be arról, hogy a Pres-
biteri Szövetségnek internetes honlapja is van már.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Presbi-
teri Szövetség beszámolóját.

Szám: 8/2009

Tárgy: Ifjúsági jelentés – elõterjeszti Szõnyi
Levente aljegyzõ (6. számú melléklet)

Lucza István ifjúsági szakelõadó igazolt távollé-
tében az ifjúsági jelentést Szõnyi Levente aljegyzõ
olvassa fel. Ebbõl kitûnik, hogy a 2008-as esztendõ
gazdag volt ifjúsági programokban. A legtöbb egy-
házmegyében voltak egyházkerületi szintû rendez-
vények: szavalóverseny, néptánc-találkozó, sport-
nap, majális, nyári tábor. Mindezek mellett fontos a
fiatalok bibliaórai részvétele, amiért minden lelki-
pásztor felelõs. Sikeresen megszervezték az Egyház-
kerületi KRISZ Kongresszust, amelyen 150 fiatal
vett részt 8 egyházmegyébõl. A találkozó csúcs-
pontja a Nagyvárad-olaszi templomban tartott
Shirchadasj koncert volt. Fontos, hogy 2009-ben is
prioritásnak tekintsük az ifjúsági missziót egyház-
kerületünkben.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja az ifjúsági
jelentést.

Szám: 9/2009

Tárgy: Királyhágómelléki Református Ifjak
Szövetsége (KRISZ) jelentése – elõterjeszti Gellén
Sándor lelkipásztor (7. számú melléklet)

Ecsedi Árpád KRISZ-elnök távollétében, jelen-
tését Gellén Sándor lelkipásztor olvassa fel a Köz-
gyûlés elõtt. A jelentés kihangsúlyozza Jézus
missziói parancsát: Tegyetek tanítványokká minden
népeket. Az ifjúsági missziót nem vesszük elég ko-
molyan, és emiatt a missziói parancs csorbul. Elsõ-
sorban az ifjúságot kell felkarolni, tanítvánnyá ten-
ni, hisz õk a jövõ egyházának pillérei.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a KRISZ
jelentését.

Hozzászólások a missziói jellegû jelentésekhez:
Sipos Miklós esperes javasolja, hogy a lelkész-

továbbképzõket az egyházmegyei lelkészértekezleti
elnökök szervezzék és koordinálják, és ne az espe-
resek. Ez így emberközelibb.

Dr. Geréb Zsolt furcsa dolognak tartja, hogy az
Aradi Református Egyházmegye jelentésébõl kitûnik,
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hogy 5000 ember nem fordult meg a templomban –
ez úgy hangzik, mint akikrõl le lehetne mondani.
Nem szabad lemondani róluk, ahogy ezt nyugaton
teszik, ne készítsünk hasonló statisztikákat. Nekünk
minden lélek fontos, még az is, aki nem jár temp-
lomba. A lelkésztovábbképzõvel kapcsolatban ja-
vasolja, hogy magyarországi mintára minden lelkész,
aki részt vesz a továbbképzõn, kredit-pontot kapjon,
amelyek beszámítanak majd a pályázások alkalmával.

Varga Károly megemlíti, hogy a Zsinat határo-
zata alapján a lelkésztovábbképzõn való részvétel
minõsítõ szempont.

Tõkés László püspök szerint minden téren be-
szélhetünk egy hivatásbeli többletrõl és egy szolgá-
lati minimumról. Míg az elõbbi dicséretes, az utób-
biért szót kell emelni. Sokan vannak, akik túltelje-
sítenek szolgálatuk rendjén, mások viszont még a
minimumot sem végzik el. Az imahetekkel kapcso-
latosan arra kér mindenkit, hogy lehetõleg Bõjtfõig
tartsa meg minden gyülekezet, ne nyúljon el Hús-
vétig. A templomi versekre is oda kell figyelni, mert
nem minden rímfaragó verse költészet. Ne hagyjuk
a színvonalat alább esni. A vegyesházasságok száma
elszomorító, és ez részben az ifjúsági munka hiánya
is: fiataljainkat nem gyûjtjük össze közös táborokba,
találkozókra, ahol megismerhetik egymást. A
presbiterek megválasztásánál is figyeljünk oda, ne
„bólogató jánosokat” válasszunk, hanem olyanokat,
akik vállalják az egyház ügyét jóban-rosszban. Az
egyetem és egyház együttmûködését szorgalmazni
kell. Bíztassuk fiataljainkat, hogy válasszák a Par-
tiumi Keresztény Egyetem szakait.

Szatmári-Gergely Elemér elmondja, hogy a
gyülekezeteinknek csupán negyede aktív. Véle-
ménye szerint, ahogy beszélünk a lelkipásztorok ka-
tegorizálásáról, úgy kell beszélnünk a hívek kate-
gorizálásáról is.

Dr. Geréb Zsolt szerint nem szabad a híveket
kategorizálni, hisz akkor a farizeusok hibájába
esünk. Inkább a presbiterek szolgálatát kell meg-
erõsíteni, és õket bevonni a gyülekezetépítésbe.

Szám: 10/2009

Tárgy: Kovács Zoltán fõgondnok köszöntõje

Kovács Zoltán fõgondnok halaszthatatlan köz-
életi teendõi miatt megkésve érkezett a Közgyûlésre.
Köszöntõjében kiemeli az idei év fontosságát:
Kálvin Év van. A Közgyûlés oda kell figyeljen azok-
ra a tételekre, tanításokra, amelyeket a nagy refor-
mátor vallott. Ne bánjuk azt, ha „vastagnyakú kálvi-
nistáknak” neveznek, hisz ez ad igazi tartást és meg-
becsülést nekünk.

Szám: 11/2009

Tárgy: Tõkés László rendhagyó püspöki
bejelentései

Tõkés László püspök néhány fontos eseményt
emel ki az idei évbõl:

a. Kazinczy Év van, azaz a Magyar Nyelv Éve.
Egyházkerületünk is bekapcsolódik az ünnepség-
sorozatba.

b. Május 22-én, a Debreceni Nagygyûlésen, jelké-
pesen egyesültek a Kárpát-medencei magyar reformá-
tusok. Ez a magyar reformátusságnak részleges sikere
csupán, hisz kimaradtak a nyugati testvéreink. Ki kell
viszont mondanunk, hogy az egyházegyesítés nem
most kezdõdött el. 1991-ben megalakult a Református
Világszövetség, amely a közelmúltig sikeresen tevé-
kenykedett: igazolják ezt az elmúlt évtizedek világta-
lálkozói. Nekünk az a célunk, hogy úgy egyesítsük
egyházunkat, ahogy azt a román ortodoxok teszik pél-

dául a gyulai ortodox püspökséggel, amely jogilag is
a bukaresti patriarchátushoz tartozik. Az lenne az elõ-
relépés, ha az egyesült és egységes Magyar Re-
formátus Egyház jogilag is egyesülne, ám ezzel nem
mindenki ért egyet.

c. Botrányos egyházi ügyek:
– Bár a gencsi ügy lezárult, mégis vannak utó-

hangok, fellebbezések. Furcsállja, hogy sem a ro-
mán illetékes szervek, sem a magyarországi Új
Kézfogás Közalapítvány nem indított eljárást Bátori
Gyula ellen a közpénzek elherdálása miatt.

– Érsemjénben eközben egy kisebb csopor-
tosulás – a helyi polgármester vezetésével – szembe-
szállva Fülöp János lelkipásztorral, új gyülekezetet
akar alapítani és hozzá új templomot akar építeni.
Ez felháborító. Az egyházkerületi és egyházmegyei
fegyelmi bizottságok kimondták, hogy Fülöp János
lelkipásztor nem vétett semmilyen egyházi törvény
ellen. A szakadár gyülekezeti csoport templomépí-
tési kezdeményezését vissza kell utasítanunk.

– A Szatmári Református Kollégium visszaka-
pott ingatlana körül sem csitultak a viharok. Úgy tû-
nik, hogy sokan református-katolikus konfliktust
akarnak szítani az ügybõl. Figyeljünk oda.

d. Közéleti szolgálat:
– Az Európai Parlamentben hathatós lobby-

munkával sikerült elérnünk azt, hogy a kommuniz-
must a nácizmussal együtt elítélendõ ideológiának
tekintsék.

– Az Egyesült Államokban tett látogatása során
Tõkés László püspök Bill Clinton, egykori amerikai
elnök által létrehozott díjban részesült, amit a
kommunizmus megdöntésében kifejtett szolgálatá-
ért kapott. 

– Sass Kálmán érmihályfalvi mártír lelkipásztor
rehabilitációja folyamatban van. Kincses Elõd
ügyvéd képviseli az ügyet, és bízunk abban, hogy
rövidesen kimondják ártatlanságát.

– Részt vett a Fidesz Kongresszuson, melyet a jó
hangulat és a derûlátás jellemzett. Az anyaországi
változások remény szerint egyházkerületünkre is
jobb napokat fognak hozni.

Tudomásul szolgál.

e. Rendkívüli bejelentés:
Az európai parlamenti eredményét tekintve a

magyar összefogás végül is nem hozott nagyobb si-
kert, mint a 2007-es külön indulás. Így is maradt
sok „kerékkötõ“, akik miatt elveszítettük a negyedik
helyet.

Az európai parlamenti választás eredményét
tekintve Tõkés László püspök egy újabb – ezúttal 5
éves – mandátumot szerzett. Ezen eredmények
tekintetében, mérlegelve egyházkerületünk jövõjét
is, Tõkés László bejelenti, hogy lemond püspöki
tisztségérõl. Elmondása szerint az elmúlt másfél év
nem volt könnyû egyházkerületünk számára: hol azt
mondták, hogy két püspöke van, hol pedig azt, hogy
egy sincs. Ez bizonytalanságot, felemás helyzetet
szült, amit továbbvinni még 5 évig nem indokolt.
Kéri az Egyházkerületi Közgyûlést, hogy engedé-
lyezzen neki egy hónap felmondási idõt, mely alatt
ki lehet írni az új püspökválasztást.

Tõkés László püspök megköszöni a Közgyûlés
2007. decemberi ülésének döntését, miszerint – bár
felfüggesztette püspöki tevékenységét, a külügyi és
ökumenikus képviseletet, az igehirdetés szolgálatát
megtarthatta. Megköszöni továbbá Csûry István
helyettes püspöknek, hogy a rá bízott szolgálatot
hûen elvégezte. Arra kéri a Közgyûlést, hogy a
jövõben is õrizze meg egyházunk evangéliumi és
nemzeti öntudatát.

f. Bihari Egyházmegye lelkészeinek beadványa
Tõkés László püspök beszámol arról, hogy a Bi-

hari Református Egyházmegye egy lelkészi csoport-

ja levelet intézett egyházkerületünkhöz, amelyben
tiltakoznak az átvilágítás folyamata ellen. (8. számú
melléklet) 

Arra kérik egyházkerületünket, hogy ne hozzon
nyilvánosságra olyan neveket, amelyek nem voltak
kivizsgálva, és nem derült ki róluk egyértelmûen,
hogy besúgók voltak. Tõkés László elmondja, hogy
a kivizsgálás csakis szabályos módon történik, és
senki nem lesz érdemtelenül áldozata az átvilá-
gításnak. Azok az információk, amelyek napvilágra
kerültek, megalapozottak és igazoltak. 

Hozzászólások:
Varga Károly szerint Tõkés László püspök le-

mondása bölcs döntés volt. Igazolja, hogy nem ra-
gaszkodik görcsösen a püspöki székhez. Az utódlást
illetõen pedig harcok lesznek, de vigyázzunk arra,
hogy olyan utódban gondolkodjunk, aki méltón
tudja majd képviselni egyházunk ügyét. A jövõre
nézve pedig fõbb kérdésekben kérjük ki Tõkés
László véleményét egyházkormányzási és egyházpo-
litikai ügyekben. Az átvilágítások ügyében Varga
Károly elmondja, hogy amennyiben napvilágra hoz-
zuk egy besúgó nevét, mutassuk fel a bizonyítékot
is. Sokan voltak, akik kényszer alatt írtak általános,
enyhe dolgokat, mások viszont alantas módon mocs-
kolták be lelkésztársaikat, veszélyeztetve életüket.

Forró László a megüresedõ püspöki tisztség be-
töltésérõl elmondja, hogy idõközi választást kell ki-
írni. A megválasztott püspök egy évig lesz
hivatalban, a 2010-es általános egyházkerületi vá-
lasztásokig. Javasolja, hogy az augusztus végi pres-
biterválasztás kezdetével induljon meg a püspök-
jelölés is. Az új püspök megválasztásáig Csûry
István helyettes püspök adminisztrálja az
egyházkerület munkáját.

Szatmári-Gergely Elemér azt javasolja a Köz-
gyûlésnek, hogy ne fogadja el Tõkés László püspök
lemondását. Ezt azzal indokolja, hogy az idõközi vá-
lasztásokkal jövõre kánonértelmezési gondok adód-
hatnak (az idõközileg választott püspök mandátuma
teljes mandátumnak minõsül-e?). Az átvilágítás ellen
tiltakozó iratot õ maga is aláírta, mert nem ért egyet
azzal, hogy a nagy nyilvánosság elé kerüljenek a
lelkészek nevei.

László Kálmán javasolja, hogy az idei presbiter-
választáson csak olyan jelölteket fogadjon el az egy-
ház, akik aláírnak egy nyilatkozatot, amelyben elfo-
gadják, hogy alávetik magukat az átvilágításnak,
valamint írjanak alá egy nyilatkozatot arról is, hogy
egyik hírszerzõ szolgálattal sem mûködtek együtt.

Máthé Edith jogtanácsos elmondja, hogy a
világi szolgák szekus-dossziéját csak õk maguk
kérhetik ki. Csak annyit tehetünk, hogy megkérjük
õket, kezdeményezzék dossziéjuk kiadatását, és
mutassák fel az igénylés iktatószámát.

Csûry István köszönetet mond a Közgyûlés
nevében Tõkés Lászlónak 19 éves püspöki szolgála-
táért. Az átvilágítások ügyében javasolja, hogy csak
az egyházkerületi és egyházmegyei fõgondnokokat
világítsák át.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja Tõkés László püspök lemondását
2009. július 17-i hatállyal. Megköszöni eddi-
gi felbecsülhetetlen munkáját és szolgálatát,
amit az elmúlt 19 évben végzett.
Egyházkerületi Közgyûlés elrendeli a rend-
kívüli közgyûlés összehívását, amely kihir-
deti a megüresedett püspöki tisztséget és
meghatározza az idõközi püspökválasztás
ütemtervét.
Egyházkerületi Közgyûlés megbízza Csûry
István helyettes püspököt, hogy 2009. július
17-tõl az új püspök megválasztásáig vegye át
az Egyházkerület vezetését.
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Egyházkerületi Közgyûlés két tartózkodás és
két ellenszavazat (Szatmári-Gergely Elemér
és Korda Zoltán) mellett továbbra is szorgal-
mazza a lelkészek átvilágítását, és az átvilágí-
tás eredményének nyilvánosságra hozatalát.
A világiak tekintetében Közgyûlés elõírja,
hogy a megválasztott egyházkerületi és egy-
házmegyei fõgondnokok kérjék ki saját át-
világítási dossziéjukat.

Szám: 12/2009

Tárgy: Közigazgatási ügyek – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László a következõ ügyeket tárja a Köz-
gyûlés elé véleményezés és szavazás céljából:

1. Teológiai beiskolázási terv: javasolja 4 fiú és
1 lány hely meghirdetését.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja, hogy a 2009/2010-es tanévben a
Protestáns Teológiai Intézet a királyhágó-
mellékiek számára 5 (4 fiú és 1 lány) felvéte-
li helyet biztosítson.

2. Ingatlanügyek:
a. A Zilahi Gyülekezeti Szövetség egy 500m2-es

ingatlant kapott adományba.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja az 500 m2-es ingatlan adomány
elfogadását a Zilahi Gyülekezeti Szövetség
által.

b. A Zilah-Belvárosi Református Egyházközség
egy 5.000m2-es ingatlant kapott adományba.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja, hogy a Zilah-Belvárosi Re-
formátus Egyházközség elfogadja az 5000m2-
es ingatlant.

c. Az Egrespataki Református Egyházközség 50
ár terület eladásához kér engedélyt.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja az Egrespataki Református
Egyházközség 50 ár terület elidegenítésére
vonatkozó kérelmét.

d. A Kaplonyi Református Egyházközség a régi
parókia és a belsõség eladásához kér engedélyt.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja, hogy a Kaplonyi Református
Egyházközség eladja a régi parókia és a
hozzátartozó belsõség eladását.

e. A Tasnádi Református Egyházközség 3 ár te-
rületet cserél a Polgármesteri Hivatallal – parkoló
létesítése céljából.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja a 3 ár terület cseréjét a helyi
polgármesteri hivatallal.

f. A Resicabányai Református Egyházközség 18
ha föld eladásához kér engedélyt.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja a Resicabányai Református
Egyházközség 18 ha terület elidegenítésérõl
szóló kérelmét.

g. A Németszentpéteri Református Egyházköz-
ség a polgármesteri hivataltól kapott területet ado-
mányba.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja, hogy a Németszentpéteri Re-
formátus Egyházközség elfogadja a polgár-
mesteri hivatal területi adományát.

h. A Krasznamihályfalvi Református Egyház-
község a helyi strand melletti földterület elzálogo-
sításához kér engedélyt pályázás céljából.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal engedélyezi a Krasznamihályfalvi Refor-
mátus Egyházközség terület-elzálogosítási
kérelmét.

i. A Pettyéni Református Egyházközség kéri,
hogy eladhassanak egy telket, amelyet szeméttelep-
nek használt a polgármesteri hivatal.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja a Pettyéni Református Egy-
házközség szeméttelepként használt telkére
vonatkozó eladási kérelmét – a helyi polgár-
mesteri hivatal részére

j. A Kispeleskei Református Egyházközség 8,5
ha terület eladásához kér engedélyt, célja a temp-
lomjavítás.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja, hogy a Kispeleskei Reformá-
tus Egyházközség eladjon 8,5 ha területet.

k. A Hegyközpályi Református Egyházközség
már 2007-ben eladott 10 ha területet, most kér jóvá-
hagyást rá.

Egyházkerületi Közgyûlés két tartózkodással
utólagosan jóváhagyja a Hegyközpályi Re-
formátus Egyházközség 10 ha-os területének
elidegenítését.

l. A Hegyközcsatári Református Egyházközség
5 ár házhely eladásának jóváhagyását kérelmezi.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal hozzájárul ahhoz, hogy a Hegyközcsatári
Református Egyházközség eladjon 5 ár ház-
helyet.

m. A Bihari Református Egyházközség az autó-
pálya nyomvonalába esõ terület eladásához kér
engedélyt.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal engedélyezi a Bihari Református Egy-
házközségnek, hogy eladja az autópálya
nyomvonalába esõ területet.

n. A Nagyvárad-Olaszi Református Egyházköz-
ség 1,98 ha terület eladásához kér engedélyt.

Egyházkerületi Közgyûlés két tartózkodással
utólagosan jóváhagyja a Nagyvárad-Olaszi
Református Egyházközség területeladását.

o. A Várasfenesi Református Egyházközség 1,8
ha területet adna el a polgármesteri hivatalnak.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja, hogy a Várasfenesi Refor-
mátus Egyházközség elidegeníthesse 1,8 ha-os
földterületét.

p. A Belényesújlaki Református Egyházközség
20 ár terület eladásához kér engedélyt (községi víz-
tisztító épül rá).

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal elfogadja a Belényesújlaki Református
Egyházközség 20 ha-os területének el-
adására vonatkozó kérelmét.

r. A Síteri Református Egyházközség 700 m2 el-
adásához kér engedélyt. Cél: az orgona javítása.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja a Síteri Református Egyház-
község 700 m2 földterület eladására vonatko-
zó kérelmét.

s. Az Élesdi Református Egyházközség két
tömbházlakás eladásához kér engedélyt.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodással
engedélyezi az Élesdi Református Egyház-
község birtokában lévõ két tömbházlakás
eladását.

t. A Belényesi Református Egyházközség 98 ár
legelõ eladásához kér engedélyt.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja, hogy a Belényesi Református
Egyházközség eladjon 98 ár legelõt.

u. A Gyantai Református Egyházközség 30 ár
területet adna el az „Apele Române“ vállalatnak.

Egyházkerületi Közgyûlés egy tartózkodás-
sal jóváhagyja, hogy a Gyantai Református
Egyházközség eladjon 30 ár területet.

3. Elõadótanácsos vázolja az idei presbitervá-
lasztás ütemtervét (9. számú melléklet) a Közgyûlés
elõtt.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja a presbiterválasztás ütemtervét,
amely 2009. augusztus 30-ával kezdõdik és
2009. október 31-ével végzõdik. 

4. Több lelkipásztor kérte, hogy a szolgálati
éveikhez számítsák hozzá az exmissziós szolgálatot.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag elfo-
gadja, hogy az 1 éves exmissziós szolgálatot
is beszámítsák a lelkészek szolgálati éveibe.

5. Érsemjénben egy új kezdeményezés indult. A
Fülöp János lelkipásztor ellen fellázadt hívek új
templomot akarnak építeni, és új gyülekezetet
alapítani.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
veti az új gyülekezet alapítását és az új temp-
lom építését Érsemjénben.

6. Erdõdi Református Egyházközség „anyásítá-
sa”: A 90 tagú leányegyház önállósodni akar. Ehhez
kéri a Közgyûlés engedélyét.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja az Erdõdi Református Egyházközség
önálló egyházközséggé való átalakulását.

7. Krasznai Református Egyházközség kérése: a
gyülekezetben szolgáló Kovács István segédlelkész
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kétéves szolgálata lejárt. A gyülekezet megszerette, az
ifjúsági munka belendült és a családi okok vezettek
oda, hogy a presbitérium kérvényezze a segédlelkészi
szolgálat meghosszabbítását további két évvel.

Egyházkerületi Közgyûlés 10 tartózkodással,
nyomós ok hiányában elvetette a krasznai
gyülekezet azon kérését, hogy Kovács István
segédlelkész újabb két évig szolgálhasson a
gyülekezetben. A Kánon szabályainak értel-
mében Kovács István szolgálati ideje lejárt a
gyülekezetben, így a segédlelkészi helyet
mással kell betölteni.

8. Balogh Barnabás lelkipásztor kérése: neve-
zett félbeszakította lelkészi szolgálatát egyházkerüle-
tünkben, Magyarországra utazott meghatározatlan
idõre, és kéri a Közgyûlést, hogy a lelkészi állo-
mányban maradhasson.

Egyházkerületi Közgyûlés két ellenszavazat-
tal és hét tartózkodással elfogadja Balogh
Barnabás kérését, és meghagyja õt a lelkészi
állományban.

9. A presbiteri létszám csökkentésének ügye: a
Temesvár-Belvárosi és a Resicabányai Református
Egyházközségek azzal a kéréssel fordulnak Közgyû-
léshez, hogy engedélyezze számukra a presbitérium
létszámának objektív okok miatti csökkentését.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja a Temesvár-Belvárosi és a Resicabá-
nyai Református Egyházközségek Presbité-
riumának kisebb létszámra való csök-
kentését.

Szám: 13/2009

Tárgy: Közigazgatási jelentés – elõterjeszti
Forró László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László közigazgatási elõadótanácsos be-
számol az általa vezetett ügyosztály 2008-as évi tevé-
kenységérõl. A kisebb problémáktól eltekintve el-
mondható, hogy egyházkerületünkben rendezett a
gyülekezeti élet, megoldottak a szolgálatok. Idén
februártól új kongruák vannak egyházkerüle-
tünkben, amit a Román Kormány hagyott jóvá tör-
vényes keretek között.

A lelkipásztorok fizetései továbbra is 4 sáv
mentén vannak besorolva:

– Kezdõ (Debutant): 600 lejtõl – 1200 lejig
terjedõ bruttó fizetéssel,

– Véglegesített (Definitivat): 700 lejtõl – 1650
lejig terjedõ bruttó fizetéssel,

– Második fokozat (Grad II.): 900 lejtõl – 2200
lejig terjedõ bruttó fizetéssel,

– Elsõ fokozat (Grad I.): 1100 lejtõl – 3000 lejig
terjedõ bruttó fizetéssel.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a 2008.
évrõl szóló közigazgatási jelentést.

Szám: 14/2009

Tárgy: Közigazgatási Ellenõrzõ Bizottság
jelentése – elõterjeszti Varga Károly lelkipásztor

Varga Károly beszámol az Ellenõrzõ Bizottság
munkájáról, amelynek során az ügyosztályon belül

mindent rendben talált. Az iktatókönyvet 1581-es
sorszámmal zárták le 2008. december 31-én. A
munkakönyvek naprakészen vannak vezetve,
személyi változások a hivatalon belül nem történtek,
az ügyosztály jól mûködik.

Egyházkerületi Közgyûlés egyhangúlag el-
fogadja a Közigazgatási Ellenõrzõ Bizottság
jelentését.

Az idõ elõrehaladta miatt Közgyûlés nem tudja
minden tárgysorozati pontját megvitatni, ezért az
elmaradt pontokat elnapolja a soron következõ
Rendkívüli Közgyûlésre.

Csûry István helyettes püspök áldással zárja a
Közgyûlést.

K. m. f.

TÕKÉS LÁSZLÓ CSÛRY ISTVÁN
püspök helyettes püspök

KOVÁCS ZOLTÁN
fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN SZÕNYI LEVENTE
világi fõjegyzõ lelkészi aljegyzõ

Hitelesítõk:

KORDA ZOLTÁN KOVÁCS BÉLA
lelkészi tag világi tag

JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2009. július 17-én Érmihályfalván,

az Egyházkerületi Közgyûlés rendkívüli ülésén
Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry

István helyettes püspök, Kovács Zoltán fõgondnok,
Tolnay István világi fõjegyzõ, Szõnyi Levente
aljegyzõ, Csomay Árpád generális direktor; Sipos
Miklós, Mikló Ferenc, Nagy Sándor, Gellért Gyula,
Seres Géza, Lukács József, Fazakas Csaba esperesek;
Baracsi Levente, Tasnádi András, Varga Károly,
Fodor Lajos, Fórizs Károly, Rákosi Jenõ, Boros
István, Kovács Gyula, Gellén Sándor, Mihály István,
Képíró Gyula (Kovács Sándor helyett), Dobay
Zoltán, Fülöp János, Csáki József Gedeon, Székely
István, Botos András, Veres-Kovács Attila, Szekeres
Sándor, Szatmári-Gergely Elemér (Földesy Márta
helyett), Józsa Ferenc, Kovácsné Papp Ibolya, Szûcs
András Ottó, Fehérvári Gyula, Kiss Miklós és Püsök
Sándor Csaba lelkészi jellegû tagok; továbbá dr.
Kovács Béla, dr. Vajda Sándor, Geréb Miklós, Tóth
András (Csapó Ernõ helyett), Bara Csaba, Czaholi
Tibor, ifj. Pataki Károly, Márkus László, Pesti
János, Elekes Gyula, Fiók Imre, László Kálmán,
Varga Imre, Csûry Miklós, Kovács Jenõ, Török
Ferenc, Kozma Gyula, Komádi Sándor, Torkos
János, Fazakas Sándor (Demjén Attila helyett) és dr.
Székelyszentmiklósi István világi tagok. 

Az Erdélyi Gyülekezet képviseletében jelen
van: dr. Zalatnay István lelkipásztor és Lovas
Józsefné fõgondnok.

Az Intézmények képviselõiként jelen vannak:
Kánya Zsolt Attila (Kovács Irénke helyett) és Szilágyi Éva.

Tanácskozási joggal bíró tagok: Salánki Lóránt,
Forró László, Vinczéné Pálfi Judit elõadótanácso-
sok, Máthé Edit jogtanácsos, Lucza István ifjúsági
szakelõadó, Bogya Kis Mária, nõszövetségi elnök és
Szûcs Éva katekétikai osztályvezetõ. 

Távolmaradásukat igazolták: Koszorús István,
Sipos István esperes, Bogdán Zsolt esperes, Nagy
József, Czapp István, Oláh Mihály, Halász György,
Lõrincz Lajos, Gergely István, Keresztes N. Imre,
ifj. Tolnay István, Sipos László, Pénzes Lajos, Szabó
Zsuzsanna, dr. Geréb Zsolt, dr. Hermán M. János és
Antal János.

Nem indokolták távolmaradásukat: Korda
Zoltán, Czinczér Attila, Gáti Dezsõ, Venter Miklós,
Nagy Mihály, Szilágyi Béla, Gyapai Sándor, Kajtár
Árpád, Lukács Sándor, B. Kovács Lajos, Cseke
Attila, Somogyi Berta, Szabó Árpád, Anca Tibor,
Major Andrea, Tokár Sándor és Vetési László.

Sipos Miklós esperes az 1Kor 15,58 verse alap-
ján hirdeti az Igét az érmihályfalvi református temp-
lomban. 

Ezt követõen egy ünnepi szolgálatot hallhatunk
Balázsné Kiss Csilla vezetésével, aki megajándékozta
Tõkés László leköszönõ püspököt, megköszönve
eddigi szolgálatát. Ajándékot kapott Csûry István
helyettes püspök is.

Szám: 14/2009

Tárgy: Számbavétel

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számba veszi a jelenlevõket. Megállapítja, hogy 91
szavazásra jogosult tagból jelen van 63, hiányzik 28
(ebbõl 15 igazoltan, 13 igazolatlan).

Fentiek alapján Csûry István helyettes püspök
megállapítja, hogy az ülés a kiküldött meghívó alap-
ján szabályszerûen hívatott össze és határozatképes.
A jegyzõkönyv hitelesítésére felkéri Fehérvári
Gyula lelkészi és Pénzes Lajos világi tagokat.

Szám: 15/2009

Tárgy: Közgyûlés megnyitása – Kovács Zoltán
fõgondnok

Kovács Zoltán fõgondnok megnyitó szavaiban
elmondja, hogy rendkívüli helyen, egy rendkívüli
ülésen, rendkívüli ügyeket tárgyalni gyûltünk össze
Érmihályfalván. Mint a gyülekezet fõgondnoka és a
város polgármestere szeretettel köszönti a Közgyû-
lés tagjait, és kifejezi háláját és egyben büszkeségét
is, hogy házigazdája lehet ennek a fontos esemény-
nek. Sass Kálmán, az érmihályfalvi gyülekezet egy-
kori mártír lelkipásztora olyan szellemi és lelki
örökséget hagyott hátra, amit máig hordoz magában
a gyülekezet. Az egykori lelkipásztor munkáját és
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szolgálatát a pontosság és precizitás jellemezte,
perspektivikus gondolkodással szolgálta a gyüleke-
zetet. Ez az örökség kötelez. Az egyházkerület elmúlt
20 éve fáradságos munkával telt. De köszönet illeti
Tõkés László leköszönõ püspököt, aki Sass
Kálmánhoz hasonló precizitással és fáradságot nem
ismerõ munkával szolgálta Anyaszentegyházunkat.

„Adjunk hálát mindnyájan…” kezdetû énekün-
ket gyermekkora óta minden családi disznóvágáson
a nagymama kérésére elénekelték. Gyermekként
nem értették, nem érezték ennek jelentõségét, de
felnõttként már igen: Istennek kell mindenek elõtt
hálát adni, mert annyi jóval megáldott minket. Tud-
jon ma a Közgyûlés is hálát adni az elmúlt 20 évért
Istennek, és mindazoknak a munka- és szol-
gatársaknak, akik hûen szolgálták egyházkerüle-
tünket.

Mivel a rendkívüli Közgyûlés mindenek elõtt
a püspöki tisztség átadásával és átvételével
foglalkozik, ezért Közgyûlés egyhangúlag
megszavazza, hogy az ülést a továbbiakban
Kovács Zoltán fõgondnok vezesse le.

Szám: 16/2009

Tárgy: Napirend megállapítása

Kovács Zoltán fõgondnok felkéri a Közgyûlés
tagjait, hogy tegyenek javaslatot a napirend
kiegészítésére. Közgyûlés a meghívóban szereplõ
napirendet kiegészíti a következõkkel:

1. Tõkés László: – A püspöki tisztség átadása-
átvétele legyen az elsõ napirendi pont.

2. Forró László: – A krasznai gyülekezet
küldöttségének kérése

Varga Károly lelkipásztor nem látja értelmét a
krasznai gyülekezet beadványának, miután van egy
szabályos és jogerõs közgyûlési határozat az ügyben.

Tõkés László püspök felkéri Máthé Edith jog-
tanácsost, hogy a Kánon értelmében állapítsa meg a
krasznai gyülekezet újabb kérelmének jogosságát.

Máthé Edith elmondja, hogy a 2009. június 19-én
ez ügyben született közgyûlési határozat ellen nem
érkezett fellebbezés, így az jogerõs.

Lukács József esperes elmondja, hogy az
egyházmegyét és személyesen õ magát csak a múlt-
kori elutasító közgyûlési határozat után keresték
meg egy beadvánnyal. Kérték, hogy támogassa õket
céljaik elérésében.

Lelik Berta krasznai presbiter kéri a Köz-
gyûlést, hogy adjanak lehetõséget a krasznai kül-
döttségnek arra, hogy elmondhassák véleményüket,
kérésüket.

Kovács Zoltán fõgondnok szavazás alá bocsátja
ezt a napirendi kiegészítést.

Közgyûlés a krasznai ügy napirendre tûzésérõl
a következõképpen szavaz: 28 mellette, 10 ellene, 9
tartózkodás. Mivel a 62 jelenlévõ közül csak 28 sza-
vazott a kiegészítés mellett, ezért Közgyûlés nem
veheti azt napirendre.

Közgyûlés a többi kiegészítéssel együtt el-
fogadja a napirendet.

Szám: 17/2009

Tárgy: Püspöki tisztség átadása-átvétele –
elõterjeszti Forró László közigazgatási elõadó-
tanácsos

Forró László felolvassa azt a határozati javasla-
tot, amely tartalmazza Tõkés László püspök lemon-
dását, valamint Csûry István eddigi fõjegyzõ megbí-
zott püspökké való kinevezését. Csûry István eddigi

helyettes püspök immár a teljes püspöki jog- és
hatásköröket veszi át Tõkés Lászlótól.

Hozzászólások:
Pesti János, a Zilahi Egyházmegye fõgondnoka

javasolja, hogy Közgyûlés Tõkés László 20 éves szol-
gálatát értékelve hozza létre a tiszteletbeli püspöki
tisztséget és adományozza azt a leköszönõ püspöknek.

Gellért Gyula esperes javasolja, hogy kövessük
a svájci egyházak példáját, és töröljük el a püspöki
tisztséget egyházkerületünkben.

Szilágyi Éva igazgató csatlakozik Pesti János
javaslatához. Elmondja, hogy sokat köszönhetünk
Tõkés Lászlónak az egyházi iskolákért tett szolgála-
táért is. Felkéri Tõkés Lászlót, hogy legyen védnöke
a királyhágómelléki középiskolai oktatásnak, sõt
minden szintû felekezeti oktatásnak az óvodától az
egyetemig.

Tolnay István tanügyi elõadótanácsos elmond-
ja, hogy Tõkés Lászlónak az egyházi oktatás fölötti
védnöksége már konkrét formában is megjelenik,
hisz a Partiumi Keresztyén Egyetem fõvédnöke, az
Egyetemi Tanács elnöke. Ezt a védnökséget termé-
szetesen ki lehet terjeszteni a középiskolákra is.

Varga Imre szerint nemcsak Tõkés Lászlónak
kell megköszönni az elmúlt 19 év szolgálatát, hanem
a családjának is, akik ez idõ alatt mindvégig mellette
álltak és sok áldozatot hoztak.

Szatmári-Gergely Elemér nem támogatja a
tiszteletbeli püspöki tisztség létrehozását. Szerinte a
statútum nem tartalmaz ilyen jellegû rendelke-
zéseket. Tõkés László már kapott az RMDSZ-tõl egy
ilyen tisztséget, és tudjuk mi lett a vége.

Vinczéné Pálfi Judit az elõzõ felszólalásra rea-
gálva elmondja, hogy a statútum azt sem írta elõ
1989-ben, hogy az akkori temesvári lelkész legyen a
szikrája egy népfelkelésnek, amely megváltoztatja
egyházunk és társadalmunk jövõjét.

Tõkés László leköszönõ püspök megköszöni a
bizalmat és a megtisztelõ javaslatokat. Szerinte meg
kell vizsgálni ezek teológiai alapját. Erre a tisztségre
van precedens, Csiha Kálmán egykori erdélyi
püspök is megkapta a tiszteletbeli püspöki
tisztséget, ám püspök azt javasolja, hogy várják meg
az õszi Közgyûlést, és akkor tárgyalják újra a
kérdést.

Szatmári-Gergely Elemér javasolja, hogy az õszi
Közgyûlés döntsön a tiszteletbeli püspöki tisztség
kérdésében, és ugyanakkor szabályozza a tisztséggel
járó jog- és hatásköröket is.

Dr. Zalatnay István szerint Tõkés László lekö-
szönõ püspököt haláláig megilleti a püspöki meg-
szólítás. De mindezek mellett megilleti õt a tisztelet-
beli püspöki titulus is, amely egy szép gesztus lenne
a Közgyûlés részérõl.

Közgyûlés 2 tartózkodással elfogadja Tõkés
László püspök lemondását és a püspöki
tisztség teljes átruházását Csûry István fõ-
jegyzõre, aki a püspökválasztó közgyûlésig
megbízott püspöki tisztséget visel.
Közgyûlés egyhangúlag elhatározza, hogy az
õszi rendes ülésén dönteni fog arról, hogy
megadja-e Tõkés Lászlónak a tiszteletbeli
püspöki címet.
Közgyûlés egyhangúlag felkéri Tõkés László
EP-képviselõt arra, hogy vállalja fel a teljes
egyházi oktatás – az óvodától az egyetemig –
védnöki szolgálatát.

Tõkés László „kiköszönõ beszéde”

Tõkés László megköszöni az érmihályfalvai
gyülekezetnek, hogy vállalta a házigazdai szerepet.
Üzeni az érmihályfalviaknak, hogy immár megnõtt
az esélye annak, hogy egykori lelkészüket, Sass Kál-
mánt rehabilitálják, és az egykori „hazaáruló” címet
eltöröljék, és mártírnak minõsítsék.

Kálvin János születésének 500. évfordulóján ér-
demes odafigyelni a nagy reformátor szolgálatára:
egyházi-, társadalmi- és nemzeti szempontból egya-
ránt. Egyházi szempontból õ az igehirdetés szolgá-
latát mindeneknél fontosabbnak tekintette. Ez legyen
így a mi mai egyházunkban is. Társadalmi szem-
pontból Kálvin elõfutára volt a modern szociális szol-
gálatnak. Genfben kórházat és szegényházat alapított.
Legyünk ebben is méltó követõi és utódai. Nemzeti
szempontból nagy hatással volt ránk a kálvinizmus.
Legyünk és maradjuk hagyományos „vastagnyakú
kálvinisták“, ezt ne szégyelljük, hisz ez lesz nemzeti
felemelkedésünk és megmaradásunk kulcsa.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja Tõkés
László püspök kiköszönését.

Tõkés László a szlovákiai nyelvtörvény kapcsán
elmondja, hogy egyházkerületünk is fogalmazzon
meg egy bíráló állásfoglalást, kiállva a magyarság
szabad nyelvhasználata mellett.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a bíráló
állásfoglalás kiadását a szlovákiai nyelvtör-
vénnyel kapcsolatban.

2008-ban, Ady Endre születésének évforduló-
ján, Érmindszenten Pomogáts Béla javasolta, hogy
egy egészalakos szobrot állítsunk a költõ emlékére.
E tekintetben széleskörû gyûjtés indult, és most kéri
a Közgyûlést, hogy csatlakozzon ehhez, és szorgal-
mazza a gyülekezetek felé, hogy akár anyagilag akár
erkölcsileg támogassa e nemes ügyet.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja, hogy fel-
hívást intézzenek a gyülekezetekhez Ady
Endre egészalakos szobrának anyagi vagy
erkölcsi támogatása végett.

Tõkés László leköszönt püspök visszatekintve
az elmúlt 19 éves szolgálatára a következõket ál-
lapítja meg:

– Hálaadással és köszönettel távozik a püspöki
tisztségbõl. Isten iránti hálával és a szolgatársak
iránti köszönettel tekint vissza a megtett útra. Sok-
sok történelmi pillanatot ért meg.

– Egyik legfontosabb történelmi pillanatnak
tekinti a 2003-ban tartott szatmárnémeti Közgyûlést,
ahol az autonómia ügyét nyíltan felvállaltuk. De
hasonló fontos pillanatok voltak a Sulyok István Fõ-
iskola alapításakor, egészen az elsõ magyar akkredi-
tált és elismert Partiumi Keresztény Egyetemig.

– El fognak felejtõdni a régi civakodások,
gáncsoskodások, és megmarad a szép eredmény.

– „Akik Isten szeretik, azoknak minden javukra
van” – szólt az Ige az egyházkerület fennállásának
75. éves évfordulóján. Ma is ezt hagyja ránk hátra.
Mindig kérdezzük meg magunkat: szeretjük-e
eléggé Istent? Mert ettõl függ igazán haladásunk és
megmaradásunk.

– A Zsoltárok könyve pedig az Úr jókedvének
esztendejérõl beszél. Használjuk ki ezt a kegyelmi
idõt, töltsük meg tartalommal és szolgálattal
egyházkerületünk életét.

– 19 év szolgálata annyi idõ, mint a két
világháború közötti idõ. Nagy idõ ez, és még így is
mindennek a kezdetén vagyunk: ingatlanok vissza-
szerzése, szekus-dossziék és még sok rendezetlen
ügy. Az elsõ világháborút lezáró igazságtalan béke-
rendszer robbantotta ki a második világháborút. Ez
jelzésértékû: amit nem rendezünk el idejében és
igazságosan, azok késõbb visszaütnek. Nem lehet
szõnyeg alá söpörni az igazságot. Most kezdõdik az
egyházkerület „pusztai vándorlásának” második
szakasza. Nem lesz könnyû, de a megkezdett úton
kell tovább haladni, és a kitûzött célokat követni



11. OLDALPARTIUMI  KÖZLÖNY 

kell. Kérjük Isten Szentlelkét, hogy adjon bölcsessé-
get és tisztánlátást szolgálatunkban.

– Elismeri, hogy bár sokat dolgozott, utazott,
fáradozott, de ha ötször ennyit dolgozott volna, még
az is kevés lett volna. Most a templomi szószék után
az EP szószékére megy, ahol igyekszik az Igét
hirdetni, nemzeti ügyeinket védeni és kiharcolni:
többek között ki kell harcolni a magyar oktatás
autonómiáját.

– A CE Szövetséggel kapcsolatban felhívja
Közgyûlés figyelmét arra, hogy amíg nem rendezik
egyházkerületünkkel való viszonyukat, addig nincs
mit keressenek rendezvényeinken. Integrálni kell
õket és nem lemondani róluk.

– Az egyházi központok kiépítését, fejlesztését
támogatni kell.

Tudomásul szolgál.

Kovács Zoltán fõgondnok megköszöni Tõkés
Lászlónak eddigi püspöki szolgálatát. Az elmúlt 15
évben munkatársakként dolgoztak együtt, és
elismeri, hogy nem volt könnyû: mert Tõkés László
igényes, pontos munkát követelt, ezért a hibákat
mindig kijavította és kijavíttatta. Isten áldását kéri
Tõkés László EP-képviselõ további munkájára
Brüsszelben.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
felolvassa a Közgyûlés elõtt a püspöki tisztség
átadás-átvételi jegyzõkönyvét.

Tõkés László, átadó püspök és Csûry István
átvevõ püspök a Közgyûlés jelenlétében aláírják a
jegyzõkönyvet. Ennek alapján Csûry István lett a
KRE megbízott püspöke.

Kovács Zoltán fõgondnok Isten áldását kéri
Csûry István megbízott püspök életére és szolgá-
latára.

Csûry István, megbízott püspök
„beköszönõ beszéde”

Csûry István mindenek elõtt tiszta szívbõl
mond köszönetet Tõkés Lászlónak eddigi szolgálatá-
ért. Ezt követõen a Bibliaolvasó kalauz napi Igéjét
olvassa fel a Zak 9,11-12 verseibõl.

Jeremiásnak és Józsefnek is ismert fogalom volt
a kiszáradt kút. Nekünk is igyekeznünk kell azon,
hogy a kiszáradt, repedezett kutak helyet élõ
forrásra találjunk. Legyen egyházkerületünknek is
kétszeres kárpótlása Isten könyörületébõl.

Csûry István sajnálatosnak tartja, hogy megje-
lent a neve a Molnár János szekus-dossziékat nyilvá-
nosságra hozó könyvében. Ezért bemutatja a Köz-
gyûlés elõtt azt a 2009. január 29-én kelt igazolást,
amit a CNSAS-tól kapott Csendes László igazgató
aláírásával, és amely igazolja, hogy nem mûködött
együtt a román titkosszolgálattal.

Végül Kovács Zoltán fõgondnokkal együtt egy
szép festményt adományoznak Tõkés László
leköszönt püspöknek.

Szám: 18/2009

Tárgy: Idõközi választások ütemterve – elõter-
jeszti Forró László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László felolvassa a Kánon és a Választási
Szabályzat erre a kérdésre vonatkozó paragrafusait.
Ezek közül kiemeli, hogy az egyházi tisztségekre nem
jelölhetõk azok, akik a kommunista idõszakban
egyházunk kárára jártak el vagy fegyelmi alatt állnak.

Az õszi rendes Közgyûlés idõpontja és hely-
színe: 2009. november 20. – Nagybánya.

Ezek után felolvassa a választási ütemtervet,
amely a presbiter-választással egyidõben kezdõdik
2009. augusztus 30-án, és december 15-én ér véget,
amikor az új püspök megválasztása jogerõre
emelkedik. A választási ütemtervet a Harangszóban
és a Partiumi Közlönyben közli majd az egyház-
kerület.

Hozzászólások:
Szatmári-Gergely Elemér megkérdezi: ha nem

választhatók azok, akik a Securitate-val kollaborál-
tak, akkor Molnár János könyvét figyelembe véve,
kik jelölhetõk egyházi tisztségre?

Forró László elmondja, hogy az egyházkerületi
Vizsgáló Bizottság áttekinti a meglévõ dokumentu-
mokat és dönt a jelöltek felõl. Javasolja, hogy
minden jelölt kérje ki a CNSAS-tõl az igazolását
vagy legalább az igazolást igénylõ kérvény ikta-
tószámát mutassa be.

Lukács József szerint ne csak egyeseket világít-
sunk át, hanem mindenkit, aki 1989 elõtt szolgált.
Kérdés marad továbbra is az, hogy melyik forrást
tartsuk valósnak: a Molnár János könyvében leírta-
kat vagy a CNSAS-tõl kapott felmentõ igazolást? A
másik kérdés pedig arra vonatkozik, hogy amennyi-
ben presbiterválasztás is lesz: ki jelölhet püspököt,
ha a presbitérium felének lejár a mandátuma?

Forró László elmondja, hogy a jelenlegi presbi-
térium legitim marad a reformáció ünnepéig, tehát
az új presbitérium megválasztásáig.

Szûcs András Ottó felháborítónak tartja, hogy
Molnár János könyvének borítóján a templom tete-
jén a csillag helyett sarló-kalapács jelenik meg.
Javasolja, hogy a jelöltek esetében ne vegyék figye-
lembe ezt a könyvet.

Kovács Jenõ szerint a világi választások példájá-
ra egy nyilatkozatot kell aláíratni a jelöltekkel arról,
hogy közremûködtek-e vagy sem a Securitate-val.

Varga Károly felhívja a figyelmet arra, hogy
1998-ban már mindenkivel aláírattak egy ilyen
nyilatkozatot. Ezeket kell elõvenni és megvizsgálni.

Dr. Zalatnay István javasolja, hogy a Reformá-
tus Egyház Zsinata dolgozzon ki egy egységes mód-
szert arra vonatkozóan, hogyan dolgozzák fel a sze-
kus dossziékat. Egyházkerületünk bízza meg az Igaz-
gatótanácsot, hogy november 20-ig dolgozzon ki az
Erdélyi Református Egyházkerülettel közösen egy
közös folyamatot.

Tõkés László elmondja, hogy a sarló-kalapács
szimbólum joggal került a Molnár János által
szerkesztett könyv borítójára, hisz az hûen jellemzi
az akkori „kiszolgáló egyház” állapotát. Nem szabad
dossziéháborút folytatni, hanem végére kell járni
minden ügynek. A hatalom nevet a markában, hisz
akit nem akar felfedni, annak eltünteti a dossziéját,
másokat pedig hagy leleplezõdni.

Máthé Edith jogtanácsos megjegyzi, hogy az
1998-ban kitöltött nyilatkozatok megvannak az Igaz-
gatótanácsi Hivatalban, azokat át lehet vizsgálni.
Akik pedig még nem tettek le ilyen nyilatkozatot,
tegyék le most. Javasolja, hogy a Választási Bizott-
ság és a Vizsgáló Bizottság tagjai is kérjék ki igazolá-
sukat a CNSAS-tól.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja az idõközi
püspökválasztás ütemtervét.
Közgyûlés felszólítja a püspöki tisztségre
pályázókat, hogy a jelölés megkezdéséig kér-
jék ki a CNSAS-tól az igazolásukat, és
amennyiben azt még nem adták ki, akkor a
kérelmüket igazoló iktatószámot mutassák be.
Közgyûlés felkéri a Választási Bizottság és a
Vizsgáló Bizottság tagjait, kérjék ki õk is
igazolásukat a CNSAS-tól.
Közgyûlés megbízza az Igazgatótanácsot,
hogy egyeztessen az Erdélyi Református

Egyházkerülettel, és dolgozzon ki egy mód-
szert a szekus-dossziék további átvizs-
gálására.

Szám: 19/2009

Tárgy: Katekétikai jelentés – elõterjeszti Fodor
Lajos katekétikai elõadó

Fodor Lajos jelentésében beszámol a gyüleke-
zetekben folyó vallás- és konfirmációi oktatásról.

Hozzászólások:
Tasnádi András elmondja, hogy a konfirmációi

elõkészítõ kezd formálissá válni. Meg kell
reformálni azt, hisz a 12-13 éves gyermekek még
nincsenek eléggé érettek hitben, lelkiekben.
Javasolja, hogy a konfirmáció a kilencedik osztályos
korban történjen.

Vinczéné Pálfi Judit szerint hangsúlyt kell fek-
tetni arra, hogy két éves legyen a konfirmációi
felkészítõ.

Közgyûlés két ellenszavazattal és két tartóz-
kodással elhatározza, hogy lehetõséget biz-
tosít arra, hogy a gyülekezetek a kilencedik
osztályos korban konfirmáltassák meg
ifjaikat. Ezt nem teszi kötelezõvé, de bárki
gyakorlatba ültetheti.
Közgyûlés ugyanakkor kötelezõvé teszi a két
éves konfirmációi oktatást.

Szám: 20/2009

Tárgy: Vallástanárok Szövetségének jelentése –
elõterjeszti Szûcs Éva elnök

Szûcs Éva, a katekétikai ügyosztály vezetõje és a
Vallástanárok Szövetségének elnöke beszámol a
vallástanárok helyzetérõl, munkájáról. Szorgalmaz-
za, hogy szorosabb kapcsolat legyen a lelkipásztorok
és a vallástanárok között.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Vallásta-
nárok Szövetségének jelentését.

Szám: 21/2009

Tárgy: Gazdasági jelentés – elõterjeszti Salánki
Lóránt gazdasági elõadótanácsos

Salánki Lóránt beszámol az egyházkerület
anyagi helyzetérõl. Számadást végez a 2008. év
bevételeirõl és kiadásairól. Örvendetes tény az,
hogy hosszú évek óta elõször zárt többlettel egyház-
kerületünk. Köszönhetõ ez annak, hogy minden
egyházmegye kifizette tartozásait egyházkerületünk
felé. 2009-ben a bevételek növekedését a bérbe adott
ingatlanokból várja egyházkerületünk.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Gaz-
dasági Ügyosztály 2008. évi jelentését.

Szám: 22/2009

Tárgy: Gazdasági Ellenõrzõ Bizottság jelentése
– elõterjeszti Varga Imre ellenõr

Varga Imre beszámol a Gazdasági Ügyosztály
pontos, és a román hatóságok által is elfogadott
könyvelésérõl.
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Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Gazda-
sági Ellenõrzõ Bizottság jelentését.

Szám: 23/2009

Tárgy: Tanügyi jelentés – elõterjeszti Tolnay
István tanügyi elõadótanácsos

Tolnay István beszámol a tanügyi törvényterve-
zetrõl, amely nagyon rossz és ránk nézve hátrányos,
hiszen csak egy helyen szerepel benne az a kifejezés,
hogy „învãþãmânt confesional” (felekezeti oktatás).

Tanügyi intézményeink száma nem sokat növe-
kedett az elmúlt években, de örömmel tapasztal-
hatjuk, hogy a diákok száma viszont igen. A PKE
újabb 5 szakát akkreditálták. Ez is örvendetes. A
PKE mögött jogi háttérként eddig a PUPA (Pro
Universitate Patrium Alapítvány) állt. Amióta álla-
milag is elismerték egyetemünket, azóta önálló jogi
személy lett, és egy Vezetõ Tanács igazgatja.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Tanügyi
jelentést.

Szám: 24/2009

Tárgy: Jogtanácsos jelentése – elõterjeszti
Máthé Edith jogtanácsos

Máthé Edith beszámol eddigi munkájáról. A
2003-as és a 2006-os rendeletek és kormányhatáro-
zatok kapcsán egyházkerületünk 380 ingatlan-
visszaigénylési kérelmet nyújtott be a bíróságra.
Azóta 189 végzést kaptunk meg, amelybõl 132
ingatlant visszakaptunk, 12-t elutasítottak. Sajnos a
lebontott épületeinkért nem adtak kárpótlást, hisz
még csak most készül egy ilyen jellegû törvény-
tervezet.

A peres ügyeket tekintve az elmúlt évben a Kos-
suth utcai ingatlan bérlõivel folyatott peres ügyeket.
De még ezeknél is nagyobb visszhangja volt a
Bátori-ügynek, amelyben több mint 30 tárgyaláson
vett részt. Istennek hála, mára már lezárult az ügy, a
pert egyházkerületünk megnyerte. Most bûntetõ
eljárást indítottunk Bátori Gyula ellen, hogy
visszapereljük tõle a kényszerbõl kifizetett összege-
ket (fizetések, büntetések).

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a jogtaná-
csosi jelentést.

Szám: 25/2009

Tárgy: Kiadói- és Sajtóosztály jelentése –
elõterjeszti Forró László közigazgatási elõadó-
tanácsos

Dr. Hermán M. János igazolt hiányzása miatt,
jelentését Forró László, közigazgatási elõadó-
tanácsos mutatja be. Beszámol arról, hogy a Szenczi
Kertész Ábrahám Sajtóházban a nyomdagépek
korszerûsítésére nagy szükség lenne, és még mindig
keresik a megfelelõ megoldást és támogatókat erre.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Kiadói-
és Sajtóosztály jelentését.

Szám: 26/2009

Tárgy: Külügyi Osztály jelentése – elõterjeszti
Forró László közigazgatási elõadótanácsos

Antal János külügyi elõadótanácsos igazolt hi-
ányzása miatt, jelentését Forró László közigazgatási
elõadótanácsos mutatja be. Beszámol a Külügyi Osz-
tály elmúlt évi és jelenlegi munkájáról, terveirõl.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Külügyi
Ügyosztály jelentését.

Szám: 27/2009

Tárgy: Mûszaki Osztály jelentése – elõterjeszti
Forró László közigazgatási elõadótanácsos

Emõdi Tamási mûszaki elõadó igazolt hiányzá-
sa miatt, jelentését Forró László közigazgatási elõ-
adótanácsos mutatja be. Sok templom külsõ és belsõ
felújítása történt meg az elmúlt évben, ugyanakkor
folytatódtak a restaurálási munkálatok több temp-
lomban. Oda kell figyelni arra, hogy a munkálatokat
szakavatott emberek végezzék el. Kéri Gáspár
székelyhídi szakember véleményét és javaslatait is
érdemes kikérni.

Lukács József elismeri, hogy a mûemlékek fel-
újítási vagy restaurálási munkálatait szakavatott em-
berekre kell bízni, de nehezményezi, hogy ezek az
szakemberek felületes munkát végeznek. Sokszor
félkész munkát hagynak maguk után, aztán hónapo-
kig vagy évekig nem mennek a gyülekezet felé. Erre
is oda kell figyelni a jövõben.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Mûszaki
Osztály jelentését.

Szám: 28/2009

Tárgy: Levéltári jelentés – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

Fazakas Márta levéltáros igazolt hiányzása mi-
att, jelentését Forró László közigazgatási elõadó-
tanácsos mutatja be.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a levéltári
jelentést.

Szám: 29/2009

Tárgy: A Kálvin Év programja – elõterjeszti
Vinczéné Pálfi Judit missziói elõadótanácsos

Vinczéné Pálfi Judit beszámol az idei év prog-
ramjairól, találkozóiról és rendezvényeirõl, amelyek
Kálvin János életével és örökségével foglalkoznak.

Közgyûlés egyhangúlag elfogadja a Kálvin
Év programját.

Szám: 30/2009

Tárgy: Krasznai küldöttség kérése – elõterjeszti
Forró László közigazgatási elõadótanácsos

Bár a napirendi pontok kiegészítésekor nem
volt meg a megfelelõ számú szavazat ahhoz, hogy ez
a kérdés napirendre kerüljön, de tekintettel arra,
hogy a krasznai küldöttség megvárta a Közgyûlés
végét, lehetõséget kapnak arra, hogy elmondhassák
kérésüket.

A Krasznai Református Egyházközség küldött-
sége azzal a kéréssel fordul Közgyûlés felé, hogy a
2009. június 16-án tartott ülésének határozatát –

miszerint nem hosszabbítja meg Kovács István
segédlelkész szolgálati idejét két évvel – változtassa
meg, és engedélyezze a segédlelkész további szo-
lgálatát a gyülekezetben. Ezen kérésüket azzal
indokolják, hogy az ifjúsági munka Kovács István
segédlelkész szolgálatával fellendült, és különösen
azokat az ifjakat sikerült visszahozni a gyülekezetbe,
akik szektásodás miatt korábban kiváltak. Ezt a
munkát szeretnék, ha tovább folytatná.

Lelik Berta krasznai presbiter tolmácsolja a
Közgyûlés felé a gyülekezet kérését. Elmondja,
hogy az egyházközségi közgyûlés és a presbitérium
egyhangú akaratát képviselik a küldöttséggel.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
kikéri a Szilágysomlyói Református Egyházmegye
véleményét ez ügyben.

Lukács József esperes elmondja, hogy nagyon
nehéz helyzetben van. Ha a gyülekezet kérését veszi
figyelembe, akkor Igennel szavazna, ha viszont a
Kánon szabályzatát és a lelkészi közösség elutasító
véleményét kell képviselje, akkor Nemmel kellene
szavazzon. Köztes megoldásként javasolja, hogy
azzal a feltétellel engedélyeznénk a további kétéves
szolgálatot, ha azután biztosan elmegy a gyüleke-
zetbõl, és erre a gyülekezet is ígéretet tesz, hogy
nem fogja ezt megakadályozni.

Forró László elmondja, hozzá mindmáig nem
érkezett be sem presbiteri jegyzõkönyvi kivonat,
sem egyházközségi közgyûlési jegyzõkönyv, amely
arról tanúskodna, hogy egyhangú lenne a
presbitérium és a gyülekezet támogatása és a kérése.

Varga Károly lelkipásztor elmondja saját
esetét: segédlelkészi szolgálatot végzett Nagybányán,
a gyülekezet kifejezte ragaszkodását iránta, de
mindenkinek el kellett fogadnia a törvényes
elõírásokat, és így neki is két év után el kellett
mennie a Szilágyságba, Völcsökre.

Kiss Miklós lelkipásztor elmondja, hogy bár
nemtetszését fejezi ki az eljárás módja miatt, de a
gyülekezet érdekét nézve kész igennel szavazni.

Képíró Gyula is a gyülekezet érdekét tekinti
elsõdleges szempontnak.

Dr. Zalatnay István elmondja, hogy az esperes-
nek kell döntenie ez ügyben. Ha a gyülekezet érde-
ke ennyire megköveteli a segédlelkész maradását,
keressék meg a lehetõségét annak, hogy ott marad-
hasson: akár missziói lelkészi státuszban.

Józsa Ferenc szerint nem ez lenne az elsõ
törvénytelenség egyházkerületünkben. Isten elõtt
kell elszámoljunk tetteinkkel. Ezért a gyülekezet
érdekét kell figyelembe venni.

Kánya Zsolt Attila elmondja, hogy a tisztánlátás
érdekében azt is tudnia kell a Közgyûlésnek, hogy a
krasznai küldöttség tagjai az elmúlt napokban
alantas módón egyenként megkeresték a
Szilágysomlyói Egyházmegye közgyûlési képviselõit
és zsarolásos módszerekkel, fenyegetésekkel
próbálták meggyõzni õket arról, hogy szavazzanak
Kánon-ellenesen a segédlelkész mellett. Azzal
fenyegetõztek, hogy amennyiben nem sikerül
akaratukat érvényesíteniük, a krasznai presbiterek
lemondanak tisztségükrõl, kiválnak a Presbiteri
Szövetségbõl; hasonlóan az asszonyok is kiválnak a
Nõszövetségbõl, sõt ha kell, megtagadják minden
támogatásukat és hozzájárulásukat az egyházmegye
és az egyházkerület felé. Kánya Zsolt Attila szerint
ez az a pont, amikor nem szabad engedni az
erõszaknak, a fenyegetõzésnek, és nem lehet ilyen
lelkülettel a gyülekezet érdekét szolgálni.

Püsök Sándor Csaba javasolja, hogy ne
engedjünk a krasznai küldöttség nyomásának, ne
teremtsünk precedenst azzal, hogy tömeges
felvonulással elérhetõvé váljanak a személyes célok.
Ne hozzuk a Közgyûlést a jövõben abba a kényes
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helyzetbe, hogy ezután minden alkalommal 2-3
gyülekezeti küldöttséggel kelljen viaskodnia.

Kovács Zoltán fõgondnok elmondja, hogy
annak idején az érmihályfalvi gyülekezetben szol-
gált Nagy Bálint segédlelkész (ma szilágyperecseni
lelkész). A gyülekezet nagyon szerette, ragaszkodott
hozzá, sõt kérvényezte a püspökségen, hogy marad-
hasson. De el kellett fogadniuk a törvényes elõ-
írásokat. Kéri a krasznai küldöttséget, hogy ne
kényszerítse törvénytelenségre a Közgyûlést.

Lucza István ifjúsági szakelõadó kéri, hogy ve-
gyük jegyzõkönyvbe: ebben az ügyben már úgysem
lehet újabb döntést hozni, hiszen a Közgyûlés már
nem határozatképes.

Forró László megszámolja a jelenlévõ szavazati
joggal rendelkezõ közgyûlési tagokat, és valóban ki-

derül, hogy a Közgyûlés már nem határozatképes.
Ezzel bejelenti, hogy a 2009. június 16-i közgyûlési
határozat marad érvényben: Kovács István segédlel-
késznek nem hosszabbítják meg szolgálati idejét a
krasznai gyülekezetben.

Ezt követõen Csûry István megbízott püspök
felkéri a Közgyûlés tagjait, hogy a jövõben vegyék
komolyan a rendszabályt. A Közgyûlés ezután pon-
tosan kezdje majd üléseit, minden idõcsúszás
nélkül. Az ülés munkálatait pedig igyekszenek úgy
levezetni, hogy legkésõbb 15.30-kor ebéddel
záruljon a tanácskozás. Így remélhetõleg minden
közgyûlési tag megvárja az ülés végét.

Zárszóként Kovács Zoltán fõgondnok
megköszöni a jelenlévõknek a kitartást, és örömét
fejezi ki ismételten amiatt, hogy ennek a Rendkívüli
Közgyûlésnek Érmihályfalva adhatott otthont.

Csûry István megbízott püspök áldással zárja a
Közgyûlést.

K. m. f.

TÕKÉS LÁSZLÓ CSÛRY ISTVÁN
leköszönt püspök megbízott püspök

KOVÁCS ZOLTÁN
fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN SZÕNYI LEVENTE
világi fõjegyzõ lelkészi aljegyzõ

Hitelesítõk:

FEHÉRVÁRI GYULA PESTI JÁNOS
lelkészi tag világi tag

Jelen vannak: Csûry István megbízott püspök,
Kovács Zoltán fõgondnok, Csomay Árpád generális
direktor, Szõnyi Levente lelkészi aljegyzõ, Koszorús
István világi aljegyzõ; továbbá Varga Károly,
Szekeres Sándor, Sipos László, Püsök Sándor Csaba,
Józsa Ferenc, Fülöp János, Kovács Gyula, Oláh
Mihály, Baracsi Levente, Fazakas Sándor, Tasnádi
András lelkészi jellegû tagok; dr. Kovács Béla,
Csûry Miklós, dr. Vajda Sándor, dr. Székely-
szentmiklósi István, Halász György, Fiók Imre és
Török Ferenc világi igazgatótanácsosok, valamint
Gellén Sándor, Földesi Márta, Mihály István
lelkészi póttagok és Venter Miklós világi póttag.

Tanácskozási joggal jelen vannak: Salánki Lóránt
gazdasági elõadótanácsos, Forró László közigazgatási
elõadótanácsos, Vinczéné Pálfi Judit missziói
elõadótanácsos, Antal János külügyi elõadótanácsos,
Máthé Edit jogtanácsos, Bara Csaba, a Gondnokok
Kollégiumának elnöke, László Kálmán a Presbiteri
Szövetség elnöke, dr. Geréb Zsolt (PTI), Lucza István
ifjúsági szakelõadó, Szûcs Éva katekétikai osztályve-
zetõ, Tokár Sándor, a teológiai ifjúság képviselõje. 

Távolmaradásukat igazolták: Tolnay István
világi fõjegyzõ, Sipos Miklós esperes, ifj. Tolnay
István, Geréb Miklós.

Nem indokolták távolmaradásukat: dr. Zalatnay
István, Czapp István, Czaholi Tibor, Pénzes Lajos,
Csapó Ernõ, Kovács Jenõ, ifj. Pataki Károly, Elekes
Gyula, Fodor Lajos katekétikai elõadó, Major Andrea
jogtanácsos és Vetési László szórványügyi elõadó.

Szõnyi Levente aljegyzõ hirdeti Isten Igéjét az
1Thess 5,12-13 versei alapján, amelyben az elöljá-
rók megbecsülésérõl beszél. A megbecsülést min-
denkinek elsõsorban Istentõl kell várnia és nem az
emberektõl. Minden embernek megfelelni lehetet-
len, hiábavaló küzdelem. Nem azzal leszünk megbe-
csültek, ha mindenkinek igyekszünk megfelelni,
mert akkor elõbb-utóbb kétszínûnek tekintenek. Ne-
künk Istennek kell megfelelnünk, a Szentírás taní-
tásának a semper reformandi elv alapján. 

Szám: 21/2009

Tárgy: Számbavétel

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számbaveszi a jelenlévõket. Megállapítja, hogy 39

szavazásra jogosult igazgatótanácsos közül 27 van
jelen. Hiányzását igazolta 4 tag, 8 tag pedig igazolat-
lanul hiányzik. A tanácskozási joggal bírók közül 11
tag van jelen. 

Fentiek alapján Csûry István megbízott püspök
megállapítja, hogy az ülés a 920/2009-es számú
meghívó alapján szabályszerûen hívatott össze és
határozatképes. A jegyzõkönyv hitelesítésére felkérik
Kovács Gyula lelkészi és dr. Vajda Sándor világi
tagot.

Szám: 22/2009

Tárgy: Napirend megállapítása

Csûry István megbízott püspök felkéri az Igaz-
gatótanács tagjait, hogy tegyenek javaslatot a na-
pirend kiegészítésére. Igazgatótanács a meghívóban
szereplõ napirendet kiegészíti a következõkkel:

– Lelkészértekezlet javaslata – Püsök Sándor
Csaba elnök

– Vallástanárok kérése – Szûcs Éva katekétikai
osztályvezetõ

– EVB elnökének jelentése – Baracsi Levente
EVB-tag

– A napirend 11. pontjának elõrehozatala az 2.
napirendi pontra

Igazgatótanács a kiegészítésekkel együtt
elfogadja a napirendet.

Szám: 23/2009

Tárgy: Megnyitó – Kovács Zoltán fõgondnok 

Kovács Zoltán fõgondnok köszönti az egybe-
gyûlteket és gyümölcsözõ tanácskozást kíván mind-
annyiunknak. Az igehirdetésre utalva elmondja,
hogy jó lenne, ha népünk megbecsülné az elöljáróit,
bár mindig azt tapasztaljuk, hogy mindenhol van
egy 10%-os mag, akik örökké háborognak, és a köz-
hangulatot fellázítják az elöljárók ellen. Nekünk
azért kell fáradoznunk, hogy hûségesen tegyük a
dolgunkat, és a többség megbecsülését elnyerjük.
Ne engedjünk azoknak teret, akik alattomosan pró-
bálnak a másik ellen harcolni. Az Ige tanítása sze-
rint a rosszat jóval gyõzzük meg.

Szám: 24/2009

Tárgy: Pro Ecclesia- és Pro Partium-díjak oda-
ítélése – elõterjeszti Vinczéné Pálfi Judit missziói
elõadótanácsos

Vinczéné Pálfi Judit missziói elõadótanácsos
felolvassa az egyházmegyék által a díjakra felter-
jesztett gyülekezeteket és személyeket.

1. Kisgyülekezetek kategóriájában szerepelnek:
Erdõd, Érábrány, Feketeerdõ, Lecsmér, Misztótfalu,
Nagysomkút, Temesvár-Vöröscsárda.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos java-
solja, hogy az idén anyaegyházközséggé alakult
Erdõd kapja meg a díjat.

László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke
javasolja, hogy Misztótfalu kapja meg a díjat, mi-
után teljesen felújította templomát és parókiáját.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos java-
solja, hogy Nagysomkút, mint leányegyházközség
(64 lélek) külön kategóriában szerepeljen.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja, hogy
a Kisgyülekezet kategóriában a Misztótfalui
Református Egyházközség kapjon Pro
Ecclesia-díjat.
Igazgatótanács egyhangúan elfogadja, hogy
a Leányegyházközségek kategóriájában a
Nagysomkúti Református Egyházközség
kapjon Pro Ecclesia-díjat.

2. Közepes gyülekezetek kategóriájában szere-
pelnek: Érszõlõs, Kõszegremete, Sarmaság-Bánya-
telep, Végvár, Kismajtény.

Gellén Sándor lelkipásztor elmondja, hogy Kõ-
szegremetén felújították a templomot és a kazettás
mennyezetet. Kismajtényról és Végvárról is hasonló
eredményeket sorolt fel.

Fazakas Sándor varsolci lelkipásztor elmondja,
hogy Sarmaság-Bányatelep új templomot épített, és
annak avatását is megtartotta az idén.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja, hogy
a Közepes gyülekezet kategóriában a Sarma-
ság-Bányatelepi Református Egyházközség
kapjon Pro Ecclesia-díjat.

JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2009. október 2-án Nagyváradon,

az Igazgatótanács rendes ülésén
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3. Nagygyülekezetek kategóriájában szerepel-
nek: Bihardiószeg, Erdõhegykisjenõ, Szilágysom-
lyó, Temesvár-Belváros.

Miután megtörtént a gyülekezetek bemutatása,
eredményeinek felsorolása, ismételten szavazásra
kerül a sor.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja, hogy
a Nagygyülekezet kategóriában a Szilágy-
somlyói Református Egyházközség kapjon
Pro Ecclesia-díjat.

4. A Pro Eclesia-díjra felterjesztett személyek
névsora a következõ: Borsi Zsigmond (Bihari Egy-
házmegye), Erdei István (Nagykárolyi Egyház-
megye) és Varga Imre (Nagybányai Egyházmegye).

A személyek és szolgálatuk bemutatása után tit-
kos szavazásra került sor.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja, hogy
Varga Imre részesüljön Pro Ecclesia-díjban.

5. A Pro Partium-díjra felterjesztett személyek
névsora a következõ:  Bokor Irénke, Kiskõrösi Jolán,
Rentz Csaba, Sóki Béla (Érmelléki Egyházmegye),
Kovács Gyula (Aradi Egyházmegye), Márkus László
(Szilágysomlyói Egyházmegye).

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
felhívja a figyelmet arra, hogy a Pro Partium-díj
azon személyeknek ítélendõ oda, akik nemcsak egy
régió, egy egyházmegye, hanem az egész Partium
javára fejtettek ki tevékenységet. Így az egyház-
megyék által felterjesztett személyek közül egyik
sem felel meg teljes mértékben a kiírásnak. Balogh
Zoltánt, magyarországi lelkipásztort jelöli, aki a
Fidesz MPP képviselõje, a Parlament Emberjogi
Bizottságának elnöke, és aki sokat támogatta egyház-
kerületünket bármilyen kéréssel is fordultunk
hozzá.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja, hogy
Balogh Zoltán lelkipásztor részesüljön Pro
Partium-díjban.

Szám: 25/2009

Tárgy: Püspöki bejelentések – Csûry István
megbízott püspök

Csûry István megbízott püspök elmondja, hogy
amióta átvette hivatalát nagyon sok problémával ta-
lálkozott, amelyeket igyekezett a gyülekezetek javát
nézve megoldani.

1. Mindenek elõtt levelet intézett a lelkipászto-
rokhoz, amelyben arra kérte õket, hogy vélemé-
nyükkel, javaslataikkal járuljanak hozzá az egyház-
kerület jövõképének kialakításához. Nagyon sok vá-
laszt kapott ezekre a levelekre, és igyekezett össze-
gezni azokat. A közelgõ püspökválasztásra nézve
még nem írt programot, mert a 2004-es Egyház-
kerületi Programot tekinti mérvadónak, és
amennyiben megválasztják, ezt a programot szeret-
né kiegészíteni és újabb célokat kitûzni.

2. Kolozsváron Pap Géza püspökkel találkozott,
ahol a két egyházkerület közös együttmûködésérõl,
az átvilágítások ügyérõl tanácskoztak.

3. Debrecenben Bölcskei Gusztáv püspökkel
találkozott. Az egyházkerület 10 millió Ft-os tartozá-
sának felét Bölcskei püspök elengedte. A fenn-
maradt 5 millió forintból 1 milliót kifizettek, további
1 millió forintot könyvkiadási célokra fordíthatnak.
Így már csak 3 millió Ft tartozást kell a jövõben
rendezni.

4. A kolozsvári Teológiai Intézet irányába is
rendezõdtek a tartozások. A Nyugdíjpénztárral
kötött megállapodás értelmében ez felvállalta a tar-
tozások kifizetését, és a jövõben egyházkerületünk a
Nyugdíjpénztár felé kell törlessze tartozását. Így
nem forog veszélyben a Protestáns Teológiai Intézet
mûködése, mára pedig naprakészen áll egyházkerü-
letünk a teológiai szubvenció terén.

5. A Krasznai Református Egyházközség ügye
is rendezõdni látszik. Bár az ügy nem lett kanoniku-
san rendezve, úgy gondolja, hogy a második lelkészi
állás létrehozására – a gyülekezet érdekében – szük-
ség volt. Ezt a somlyói egyházmegye tanácsa is elfo-
gadta. Ez az állás viszont csak meghatározott idõre
szól. A volt segédlelkészt egy évre nevezték ki, és fe-
gyelmi vétség terhe alatt egy év múlva elhelyezik a
gyülekezetbõl. Ebbõl az ügybõl tanulva, a jövõben
kéri az espereseket, hogy igyekezzenek preventív
módon intézkedni, hogy helyi szinten idejében meg-
oldhassák az ilyen ügyeket. Az egyházkerület ne
legyen Fegyelmi Intézet. Épüljünk lelki házzá.

6. A presbiterválasztás rendben zajlik, bár van
egy-két kivizsgálásra váró ügy az EVB elõtt.

7. Elkészültek a Kálvin-táblák, amelyek hama-
rosan eljutnak minden gyülekezetbe. Kéri, hogy
lehetõleg szép, ünnepélyes keretek között avassák
fel azokat a templomokban.

Tudomásul szolgál

Hozzászólások:
Varga Károly lelkipásztor a krasznai üggyel

kapcsolatban nem érti, hogy egy gyülekezet és a se-
gédlelkésze, hogy volt képes eddig jutni. Bár a Köz-
gyûlés elvetette kérésüket, bennük nem volt annyi
alázat, hogy ezt a döntést elfogadják. A mai segédlel-
készekben nincs kellõ alázat. Amikor õ volt segéd-
lelkész, senki nem mert volna ellenszegülni a fel-
sõbb rendeleteknek. Mindenki ment, ahová küldték,
helyezték. A jövõben vigyázni kell az állások be-
töltésénél, hogy legyen rend.

Püsök Sándor Csaba lelkipásztor tudomása sze-
rint a Szilágysomlyói Egyházmegye Tanácsában
nem tárgyalták a krasznai második lelkészi állás lét-
rehozását. Minden az önkényes esperesi intézkedé-
sen múlott. Felteszi a kérdést: milyen következmé-
nyekkel járhat a valóságtól elrugaszkodott esperesi
intézkedés? Ugyanakkor szeretne többet tudni az
erdõgyaraki és érmihályfalvi problémákról is.

Kovács Zoltán fõgondnok beszámol az érmi-
hályfalvi gondokról. Elmondja, hogy amikor a jelen-
legi lelkész-házaspár odakerült, voltak olyan szemé-
lyek, akiknek ez nem tetszett, és azóta is mindent
megtesznek azért, hogy a lelkészeket bemocskolják.
Most, a presbiterválasztáson a jelenlegi fõgondno-
kot akarják megbuktatni, ezért fellebbeztek. Neki
kell a két tábor között egyensúlyozni, csitítva õket.

Csûry István megbízott püspök elmondja, hogy
valóban szükség van a rendteremtésre az állások be-
töltésénél. Mire az egyházkerülethez érnek az
ügyek, már elmérgesednek. Az erdõgyaraki gyü-
lekezetben is vannak felháborodott presbiterek, akik
a lelkész ellen lázadnak.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos sze-
rint a lelkészi állások telítõdtek. Sok nagy gyüleke-
zet nem akar hallani segédlelkészrõl, így az utóbbi
idõben sok az ún. „rosálás”, amikor egy segédlel-
kész két év után átmegy egy másik gyülekezetbe se-
gédlelkésznek újabb két évre. Maholnap az álláskér-
dés már egzisztenciális kérdés lesz. Nagyon kell vi-
gyázni, mert gondok voltak Tasnádon, és ki tudja mi
vár Margittára is.

Oláh Mihály lelkipásztor szerint a segédlelké-
szi rendszer rossz. A segédlelkészi idõ egyenlõ: ta-
nulmányi idõ. A segédlelkész tehát nem temetõ-gép,

nem irodaszolgálatos. A principálisok mentorok le-
gyenek, felkarolva, nevelve a rájuk bízott fiatal se-
gédlelkészeket. A magyarországi rendszerhez ha-
sonlóan létre kellene hozni a beosztott lelkészi ál-
lást, amely a segédlelkészi évek után meghatározott
idõre szól.

Venter Miklós szerint, amíg a Kánon elõírásait
csak irányadónak tekintjük, mindig lesznek bonyo-
dalmak és kivételek. Vagy törvényként tekintünk rá
és kötelezõvé tesszük mindenkire nézve, vagy elsza-
badul a pokol.

László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke
javasolja, hogy a zsinati atyák között ne legyenek ott
a fungens esperesek és fõgondnokok, mert akkor
érdekcsoportok alakulnak ki. A lelkészértekezleti
elnök sem lehet egy idõben esperes vagy egyházme-
gyei fõjegyzõ.

Csûry István megbízott püspök szerint a Zsinat-
ban jó, ha ott vannak az esperesek, hisz õk ismerik a
legjobban egyházunk gondjait. Ám mindenképpen
szükség lenne olyan zsinati tagokra, akik az
egyházjogban jártasak.

Szám: 26/2009

Tárgy: Pénzügyi helyzet – elõterjeszti Salánki
Lóránt gazdasági elõadótanácsos.

Salánki Lóránt gazdasági elõadótanácsos el-
mondja, hogy egyházkerületünk pénzügyi dolgai kez-
denek a normális keretek között mûködni. Az egy-
házmegyék a 2008. évi tartozásaikat rendezték és
2009-re is fizetgettek. A Teológiai Intézet felé rendez-
tük tartozásainkat, napirenden vagyunk a fizetések-
kel. A debreceni kölcsön nagy részét is megoldottuk.

A bérbeadásokkal kapcsolatban tájékoztat arról,
hogy 2009. október 1-jétõl a „kis-Lorántffy” épüle-
tének bérbeadásáról új szerzõdést kötöttek a
Partiumi Keresztény Egyetemmel, havi 2500 euro
összegben. Az európai parlamenti irodával is kö-
töttek bérleti szerzõdést, havi 400 euro összegben.
Az Ecclesia Kft. a cukrászdát és a könyvesboltot bérli
havi 800 lej összegért. Felújították a bérleti szerzõ-
déseket a Szenczi Kertész Ábrahám Sajtóház épüle-
tében mûködõ orvosi rendelõvel, valamint a
Kossuth utcai ingatlan lakóival és bérlõivel.

Tõkés László lemondása után az ezentúl
egyetemi elnöki irodaként mûködõ, volt Püspöki
Hivatal esetében is újratárgyalták a rezsiköltségeket
a PKE-vel. Eddig a költségek 22%-át fizette az
egyházkerület és 78%-át a PKE. Az új tárgyalások
alapján a PKE vállalta a rezsi 96%-át.

Az egyházkerületi kiadványok jelenlegi és jövõ-
beni áráról is tájékoztatást adott: 2009-ben a Ha-
rangszó 1,20 lej, a Falinaptár 3 lej, a Kalendárium 12
lej, a határidõnapló 25 lej, a Bibliaolvasó kalauz 6 lej,
az Énekeskönyv 25 lej, a Partiumi Közlöny 2 lej.
Kéri az Igazgatótanácsot, hogy tegyenek javaslatot a
kiadványok 2010-es árára.

Hozzászólások
Tasnádi András lelkipásztor szerint ne emeljük

a falinaptár árát, mert ez lehetõvé teszi az egyházme-
gyék számára saját falinaptárak kiadását, melyeket
olcsóbban árusíthatnak.

Salánki Lóránt is jónak látja, hogy válság idején
ne emeljük a naptárak árát.

Püsök Sándor Csaba lelkipásztor javasolja, hogy
a Harangszó ára 2010-ben 1,50 lej legyen, hogy ne
kelljen a 20 banival bajlódni a terjesztésben.

Venter Miklós nehezményezi, hogy sok gyüle-
kezetben a lelkipásztorok nem ajánlják a Harangszót
a híveknek. A falinaptárakkal kapcsolatban pedig
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javasolja, hogy az egyházmegyéknek írják elõ, hogy
csak annyi saját naptárat adhatnak ki, amennyi
egyházkerületit rendelnek.

Józsa Ferenc lelkipásztor szerint túl sok min-
denre kötelezzük a lelkipásztorokat. Százféle kötele-
zettségük van, és sokszor feltevõdik a kérdés: mit és
meddig bír el egy lelkipásztor? Nem kötelezni kell
õket, hanem szeretettel kell megoldani a gondokat.
A Harangszó tartalmára is oda kell figyelni, mert
véleménye szerint nem elég olvasmányos.

Igazgatótanács jóváhagyja az egyházkerületi
kiadványok 2010. évi árait a következõk
szerint:  – Harangszó: 1,50 lej

– Partiumi Köylöny: 2 lej
– Falinaptár: 3 lej
– Kalendárium: 12 lej
– Bibliaolvasó Kalauz: 6 lej
– Énekeskönyv: 25 lej
– Határidõnapló: 25 lej

Szám: 27/2009

Tárgy: Pályázatok – elõterjeszti Farkas Zsolt
pályázati referens

Farkas Zsolt pályázati referens beszámol arról,
hogy egyházkerületünk és annak gyülekezetei az el-
múlt fél évben számos pályázatot nyújtottak be a
Kultuszminisztériumhoz, az Európai Unióhoz, illet-
ve alapítványokhoz – Szülõföld Alap, Eurotrans,
Communitas.

A 2008. évi bukaresti pályázatoknak befejezték
az elszámolásukat. 2009-ben 41 sikeres pályázatunk
volt, amibõl már 29-et elszámoltak. A jövõben nem
postai úton kell elszámolni a pályázatokat Bukarest-
tel, hanem az egyházkerülethez kell azokat felter-
jeszteni két példányban, és innen összesítve jutnak a
Kultuszminisztériumhoz.

A magyarországi Corvinus Alapítvány támoga-
tásával lehetõségünk nyílik megpályázni egy olyan
európai uniós projektet, mely szerint egyházkerü-
letünk építene egy szállodát Nagyvárad területén.
Folynak a tárgyalások a megfelelõ területrõl a városi
önkormányzattal.

Az EU-ban lehetõség van szociális és diakóniai
jellegû pályázatok beadására. Akinek szüksége van
ilyen jellegû tanácsadásra, Farkas Zsolt felajánlotta
segítségét.

Tudomásul szolgál.

Hozzászólások:
Fazakas Sándor varsolci lelkipásztor kérdezi,

hogy az EU-s pályázatoknál mennyi a gyülekezet
önrésze?

Farkas Zsolt pályázati referens elmondja, hogy
az önrész 2%, tehát az EU a projekt 98%-át fizeti, a
jövõben pedig elszámolható lesz az ÁFA is.

Szekeres Sándor lelkipásztor elmondja, hogy a
biharpüspöki gyülekezet visszakap egy nagy terüle-
tet a szatmári úton, a Real üzletközponttal szemben,
amit szükség esetén felajánl az egyházkerületnek a
szálloda-projekt kivitelezésére.

Szám: 28/2009

Tárgy: Átvilágítások – elõterjeszti Csûry István
megbízott püspök

Csûry István megbízott püspök Molnár János
Szigorúan ellenõrzött evangélium címû könyvérõl
szól, mely nagy vihart kavart. Ma sem lehet tudni,

hogy mi volt a célja az írónak, milyen úton járt el a
kutatásban. Látni kell a múltat, de nem a világi
bulvársajtó bevonásával.

Az emberekben szubjektív vélemények alakul-
tak ki, ezért rövid idõn belül rendet kell teremteni.
Sok megbélyegezett ember van, akikkel kapcsolat-
ban tisztán kell látnunk. Kidolgoztunk egy szabály-
zatot az Erdélyi Református Egyházkerülettel kö-
zösen, amit az Átvilágító Bizottság tagjai fognak
majd használni vizsgálataik során.

Csûry István megbízott püspök felolvassa az Át-
világító Bizottság Mûködési Szabályzatát.

Hozzászólások:
Szekeres Sándor lelkipásztor nehezményezi,

hogy a Bihari Naplóban megjelent egy cikk az átvi-
lágítással kapcsolatosan, amelyben az õ neve is sze-
repel. Ezért megbélyegezték és besúgónak tekintik.
Ezt felháborítónak tartja és ezúton szeretne bocsá-
natot kérni azoktól, akikrõl jelentést írt – ha van
ilyen egyáltalán. Fáj neki az, hogy megrendelésre
indult az átvilágítás bizonyos személyek ellen, és
tette ezt az, aki dicsõségvágyból másokat be akart fe-
ketíteni csak azért, hogy õ maga fényesebbnek tûn-
jön. Az átvilágító bizottság tagjai véleménye szerint
Tõkés László parancsára cselekedtek. Azóta neki
megcsorbult a becsülete a gyülekezetben, és alapta-
lanul, részinformációk miatt megbélyegezték õt.

Földesy Márta lelkipásztor néhány kérdést in-
téz az Igazgatótanácshoz:

– Ki garantálja az átvilágítás tisztaságát?
– Mi a garanciája annak, hogy egyesek dosszié-

ját nem fogják megtalálni?
– A könyv szerzõje elismeri, hogy minden meg-

figyelõt egyben megfigyeltek. Mi a garanciája annak,
hogy egy személyrõl mindkét iratcsomó elõkerül, és
nem tûnik el útközben? Lesz, aki mártír lesz, mert
megfigyelték, pedig õ maga is megfigyelõ volt.

Dr. Vajda Sándor szerint Molnár János könyve
propaganda-anyag, amit valaki megrendelt azért,
hogy másokat befeketítsen. Ez nem a megtisztulást
szolgálja az egyházban.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos el-
mondja, hogy jelenleg adott a Molnár János-féle
könyv, amelynek összeállításához Egyházkerüle-
tünknek semmi köze nincs, és adott a CNSAS irattá-
rából elhozott iratanyag, de nincs egy bizottság,
amely ezeket átvizsgálná. Jelenleg ugyanis még nincs
Átvilágító Bizottság. Ma ebben a kérdésben dönteni
kell. Javasolja, hogy az Átvilágító Bizottságnak tagja
legyen a mindenkori lelkészértekezleti elnök is.
Továbbá elmondja, hogy Molnár János könyvét nem
az Egyházkerület rendelte meg, nem is finanszí-
rozta. El kellene fogadni a meglévõ átvilágítási szabály-
tervezetet, és mellé bizottságot választani. Javaslatot
tesz a bizottság tagjaira – a névsort elõzõleg egyez-
tette a jelöltekkel, akik vállalnák a tisztséget: Püsök
Sándor Csaba, Baracsi Levente, Tasnádi András,
Rákosi Jenõ, Wagner Erik.

Oláh Mihály lelkipásztor szerint a szabályzat
nem írja pontosan elõ, hogy ki lehet tagja a bizott-
ságnak. A magyarországi evangélikus egyházban
történészek, jogászok és levéltárosok is szerepelnek
benne. Ezt is figyelembe lehetne venni.

Józsa Ferenc javasolja, hogy a bizottság a Biblia
tükrén keresztül vizsgálja meg az érintetteket. A
szeretet és a tisztesség vezesse õket döntéseikben.

Szõnyi Levente javasolja, hogy minden egyház-
megye képviselve legyen a bizottságban.

Forró László közli, hogy a szabályzat szerint a
bizottság tagjait az Igazgatótanács választja és nem
az egyházmegye lelkészi közössége. Ezt a kérdést
nem lehet tovább odázni, ma kell megválasztani a
tagokat.

Máthé Edith jogtanácsos elmondja, hogy az
Erdélyi Református Egyházkerületben a bizottság

tagjai mind idõs korú lelkészek. A mi egyházkerü-
leti munkaülésünkön az a javaslat merült fel, hogy
nálunk fiatal lelkészekbõl álljon ez a testület, akik-
nek a múltja nem kérdõjelezhetõ meg.

Baracsi Levente Gellén Sándort javasolja a
bizottságba.

Dr. Kovács Béla javasolja Fazakas Csaba esperest.
Földesy Márta javasolja Szatmári-Gergely Ele-

mért a bizottságba.
Oláh Mihály javasolja Varga Károlyt a bizott-

ságba.
Forró László fenntartja jelöltjeit: Püsök Sándor

Csaba, Baracsi Levente, Tasnádi András, Rákosi
Jenõ, Wagner Erik.

Az Átvilágító Bizottság tagjainak megválasztása
titkos szavazással történik.

1. Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja a
Királyhágómelléki Református Egyházkerü-
let Átvilágító Bizottságának Mûködési Sza-
bályzatát.
2. Igazgatótanács 1 ellenszavazat és 3 tartóz-
kodás mellett jóváhagyja az Átvilágító
Bizottság tagjainak névsorát: Püsök Sándor
Csaba, Tasnádi András, Baracsi Levente,
Gellén Sándor és Rákosi Jenõ. Póttagok:
Varga Károly, Wagner Erik és Fazakas
Csaba.

Szám: 29/2009

Tárgy: Ünnepi Közgyûlés – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László közigazgatási elõadótanácsos el-
mondja, hogy a november 20-ára tervezett õszi Köz-
gyûlés helyszíne Nagybánya lenne, ám az esedékes
püspökválasztásra való tekintettel alkalmasabbnak
és helyénvalóbbnak tartja a nagyváradi helyszínt.

Beszámol továbbá a Közgyûlés tervezett idõ-
beosztásáról és napirendi pontjairól: ezek között
lesz a 2010-es évi költségvetés, valamint az átvilágí-
tások ügye.

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja az
õszi Közgyûlés helyszínmódosítását, és ki-
tûzi annak új helyszínét: 2009. november 20.,
Nagyvárad, az Egyházkerület Székházának
Díszterme.

Szám: 30/2009

Tárgy: Zilahi Református Wesselényi Kollé-
gium ügye – elõterjeszti Máthé Edith jogtanácsos

Máthé Edith jogtanácsos tájékoztatja az Igazga-
tótanácsot arról, hogy már vaskos iratcsomó halmo-
zódott fel a ZRWK egykori ingatlana visszaszerzé-
sének ügyében. Sajnos döntés még nem született,
mert a városi önkormányzat vezetõi újabb hamis in-
dokokkal igyekeznek akadályozni a pozitív döntést.
Legújabban azt állítják, hogy az iskola épületét egy-
kor a magyar állam építtette, õ volt a tulajdonosa, és
a trianoni békediktátum révén a tulajdonjog a ro-
mán államra szállt. Tehát azóta állami iskolaként
mûködik. Ez persze nem igaz, hisz 1948-ban álla-
mosították, és erre hiteles dokumentum áll rendel-
kezésünkre, amelyben az szerepel, hogy 1948-ban az
iskola a Református Egyház Kollégiuma.

Hozzászólások:
Bogdán Zsolt esperes elmondja, hogy az utóbbi

idõben mindent megtett azért, hogy az ügyet végér-
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vényesen megoldják. Ez mégsem sikerült eddig, de
jó úton haladnak. További segítségre van szükség,
amit három szinten képzel el:

1. Imádkozásra szólítja fel egyházkerületünk
vezetõit, lelkészeit, gyülekezeteit. Az imádságnak
erejében és Isten gondviselõ szeretetében bízunk.

2. A ZRWK jelenlegi diákjainak körében pályá-
zatot írnak ki olyan témakörökben, amelyek segít-
ségével arra ösztönzik a tanulókat, hogy meg-
ismerjék iskolájuk múltját és jelenét.

3. Segítséget kell kérni a politikai elittõl. Csakis
az õ hathatós közbenjárásukkal fog megoldódni a
helyzet. Lobbizni kell a bukaresti parlamentben is
azért, hogy visszakaphassuk az épületet.

Mindenkinek a segítségére, imádságára szük-
ség van. Félre kell tenni a személyes ügyeket, és
minden iskola, egyházközség, intézmény forduljon
egy kis idõre Zilah felé, hisz Erdély-szinten ez az
utolsó olyan kollégiumi épület, amit még nem
kaptunk vissza.

Kovács Zoltán fõgondnok javasolja, hogy írjunk
levelet Markó Béla RMDSZ elnöknek, amelyben
kérjük meg arra, hogy lobbizzon az ügyért, és tegye
tárgyalásai prioritásává azt.

Tudomásul szolgál.

Szám: 31/2009

Tárgy: Ingatlanügyek – elõterjeszti Máthé Edith
jogtanácsos

Máthé Edit jogtanácsos tájékoztatja az Igazgató-
tanácsot arról, hogy egyházkerületünk javára eddig
199 ingatlan-visszaszolgáltatási kérést hagytak jóvá.
144 kérés pedig még folyamatban van. Reméljük,
hogy mihamarabb pozitív döntések születnek.

Tudomásul szolgál.

Szám: 32/2009

Tárgy: Vallástanárok állásügyei – elõterjeszti
Szûcs Éva katekétikai osztályvezetõ

Szûcs Éva katekétikai osztályvezetõ beszámol
arról, hogy a legújabb tanügyi törvény hátrányos a
vallás tantárggyal szemben. A törvényben a vallás
fakultatív tantárgyként szerepel, amire a diákokat
nem lehet kötelezni, sõt, mindenki maga választja
meg, hogy milyen vallást akar tanulni.

Elmondja továbbá, hogy panasz érkezett a Szat-
mári Egyházmegye vallástanárainak körfelelõsétõl,
aki egyben a nagykárolyi egyházmegyét is felügyeli,
miszerint vannak olyan lelkészek, akik nem hajlan-
dók lemondani az iskolai vallásórájukról a szakkép-
zett vallástanárok javára. Így a tanár állás nélkül
marad.

Javasolja, hogy az egyházközségek által a val-
lástanárok alkalmazására kiállított ajánlóleveleknek
nagyobb súlyt adjanak. Ez azt is jelentheti, hogy a
gyülekezet lelkipásztorának és presbitériumának is
lehetnek követelményei a vallástanárral szemben.
De mindenképpen a kölcsönös kollaborálást kell
elõmozdítani.

Igazgatótanács két tartózkodással elfogadja
Szûcs Éva jelentését, és felszólítja a lelki-
pásztorokat, hogy adják át iskolai óráikat a
szakképzett vallástanároknak. A vallástaná-
rokat pedig felszólítja, hogy az ajánlólevé-
lért cserébe mûködjenek együtt a gyülekezet
lelkipásztorával.

Szám: 33/2009

Tárgy: Közigazgatási ügyek – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

1. A Hit és Fény Közösség kérése
Forró László közigazgatási elõadótanácsos tájé-

koztatja Igazgatótanácsot arról, hogy nevezett katoli-
kus egyesület szellemi fogyatékosok felkarolásával
foglalkozik és együttmûködést javasol egyházkerü-
letünkkel ebben a mozgalomban. Ardai Erika
lelkipásztor vállalta az összekötõ szerepet.

Igazgatótanács egyhangúlag jóváhagyja a
partneri viszony kialakítását a Hit és Fény
Közösségével, és megbízza Ardai Erika lelki-
pásztort az összekötõi feladatok ellátásával.

2. Orbán László Csongor kérése
Forró László tájékoztatja Igazgatótanácsot ar-

ról, hogy Orbán László Csongor segédlelkész Íror-
szágba kér eltávozási engedélyt, ahol szolgálati és
egyben tanulmányi úton vesz részt. Ezekrõl pedig
félévenként jelentést tesz.

Igazgatótanács egyhangúlag jóváhagyja
Orbán László Csongor segédlelkész tanul-
mányi és szolgálati eltávozását Írországba.

3. Teológiai felvételi kérdése
Forró László tájékoztatja Igazgatótanácsot ar-

ról, hogy az õszi pótvizsgán felvételizõk jó eredmé-
nyeket értek el. Még a kiesõk is 8-as médiával estek
ki. Ezek közül Lukács Levente, bagosi atyánkfia
azzal a kéréssel fordult az Igazgatótanácshoz, hogy
jó eredményére való tekintettel vegyék fel a bejutot-
tak közé. Forró László elmondja, hogy személy sze-
rint nem támogatja a kérést, ugyanis nagy gond a
végzettek kihelyezése, és nem tudunk többet fel-
venni a megszabottnál.

Igazgatótanács egy tartózkodással elutasítja
Lukács Levente kérését, és nem hagyja jóvá
felvételét a Teológiára.

4. Balla István kérése
Forró László tájékoztatja Igazgatótanácsot ar-

ról, hogy Balla István lelkipásztor elbocsátást kér
egyházkerületünk kebelébõl, mivel a magyarországi
Tököl gyülekezete másodlelkészének szeretné meg-
választani.

Igazgatótanács egyhangúlag jóváhagyja
Balla István lelkipásztor szolgálati eltávozá-
sát Magyarországra.

5. Rákosi Jenõ kérése
Forró László tájékoztatja Igazgatótanácsot ar-

ról, hogy Rákosi Jenõ lelkipásztor az Érmelléki Egy-
házmegye fõjegyzõje pályázni szeretne az esperesi
tisztségre a jövõ évi választásokon. Ám a Kánon sze-
rint ehhez nincs meg a 10 év szolgálati ideje. A
Kánon viszont elõírja, hogy az Igazgatótanács elte-
kinthet ettõl a kitételtõl, és jóváhagyhatja a lelki-
pásztorok pályázati lehetõségét. Ezt a kérést az Ér-
melléki Református Egyházmegye Közgyûlése is
tárgyalta és egyöntetûen jóváhagyta. (Jegyzõkönyv
mellékelve)

Igazgatótanács 11 igen, 5 nem szavazattal és
5 tartózkodással jóváhagyja Rákosi Jenõ ké-
rését, és megengedi neki, hogy 2010-ben pá-
lyázhasson az esperesi tisztségre az Érmel-
léki Egyházmegyében.

Szám: 34/2009

Tárgy: Az EVB elnökének jelentése – elõter-
jeszti Baracsi Levente EVB-tag

Baracsi Levente EVB tag beszámol az EVB mai
ülésérõl, amelyen két óvást kellett kivizsgálni.

1. A Sarmasági Református Egyházközség pres-
biter-választó közgyûlésén Dombi Attila felkerült a
jelöltek listájára. Az õ jelöltségét megfellebbezte a
gyülekezet egy tagja. Ezt a fellebbezést a gyülekezeti
EVB elutasította, de azt újabb óvás követte, amely az
egyházmegyei EVB elé került. Ez utóbbi Bizottság
helyt adott az óvásnak, miután erkölcsileg nem tar-
totta megfelelõnek a jelöltet: 20 évet élt vadházas-
ságban, majd amikor házasságra szánta el magát,
nem a gyülekezetben kötötte meg, hanem egy másik
gyülekezetbe ment. Miután az egyházmegyei EVB
határozatát Dombi Attila megfellebbezte, így az ügy
az egyházkerületi EVB elé került. Ez utóbbi bizott-
ság helyénvalónak találta az egyházmegyei EVB
döntését, és azt végérvényesen megerõsítette, eluta-
sítva Dombi Attila fellebbezését.

2. Az Érmihályfalvi Református Egyházközség
presbiter-választó közgyûlése után is hasonló
óvások és fellebbezések történtek bizonyos szemé-
lyek ellen. Mivel az óvásokban nem találtak nyomós
érveket a fellebbezés megindoklására, az EVB eluta-
sította az óvást, és megengedte a megóvott személy
indulását a presbiter-választó listán.

Több tárgy nem lévén, Csûry István megbízott
püspök áldással zárja az Igazgatótanács ülését.

K. m. f.
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